

**ကလေးသမား အခွင့်အရေးမမျှတဆိုင်ရာဥပဒေ
(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ဥပဒေအမှတ် ၂၂။)**

၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၇ ရက်

(၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၂၃ ရက်)

ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်သည် ဤဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းလက်မှတ်ထိုးသည်။

အနက် (၁)

အမည်၊ စီရင်စီရင်ခွင့်နှင့် အဓိပတိအဖွဲ့ဝင်များ

၁။ ဤဥပဒေကို ကလေးသမား အခွင့်အရေးမမျှတဆိုင်ရာဥပဒေဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။

၂။ ကလေးသမားကို ရောင်းချခြင်း၊ ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့ဝင်များထံမှ ဖယ်ရုတ်ခွင့်ပေးခြင်း၊ သိရမဟုတ်

ကလေးသမား ညစ်ညမ်းပုံ ပြုလုပ်ခြင်းဖြင့် ဖယ်ရုတ်ခွင့်ပေးခြင်းဆိုင်ရာ ပြစ်မှုတစ်ခုခုသည်

အောက်ဖော်ပြပါ အချက်များနှင့် ကိုက်ညီမှုမရှိဘဲ ဤဥပဒေဖြင့်

စီရင်စီရင်ခွင့်ရရှိစေရမည်-

(က) နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင်များ မည်သူမဆို ကျူးလွန်ခြင်း၊

(ခ) နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင်များ နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင် အဖွဲ့ဝင်များထံမှ ဖယ်ရုတ်ခြင်း

နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင်များ မှတ်ပုံတင်လက်မှတ် ကိုင်ဆောင်ထားသူက ဖြစ်စေ၊

မပြန်မီ နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင်များ အဖွဲ့ဝင်များထံမှ ဖယ်ရုတ်ခွင့်ရရှိသည့် နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင်များက ဖြစ်စေ

ကလေးသမားတစ်ဦးအပေါ် ပြည်ပတစ်နိုင်ငံ ကျူးလွန်ခြင်း၊

(ဂ) နိုင်ငံတော်၏ တည်ဆဲဥပဒေတစ်ရပ်ရပ်အရ မှတ်ပုံတင်ခြင်း

နိုင်ငံတော်အလံလွှတ်ခွင့်ထူထောင်ခွင့်ရရှိသော ရေယာဉ် သိရမဟုတ် လေယာဉ်ပေါ်တွင်

ကျူးလွန်ခြင်း၊

(ဃ) ဤဥပဒေ အနက် (၁၈) ပါ ပြစ်မှုများကျူးလွန်သည်ဟု စွပ်စွဲခြင်းခံရသူအား

ပြည်ပနိုင်ငံတစ်ခုခုသို့ လွှတ်ပေးခြင်းပေးပို့ခြင်းမပြုသည့်ကိစ္စတွင် ထိရောက်စွာ

နိုင်ငံတော်အဖွဲ့ဝင်များရရှိခြင်း။

၃။ ဤဥပဒေတွင် ပါရှိသော အောက်ဖော်ပြပါ စကားရပ်များသည် ဖော်ပြပါ အတိုင်း

အဓိပတိအဖွဲ့ဝင်များက ရောက်စေ ရမည်-

(က) နိုင်ငံတော် ဆိုင်သည်မှာ ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့ဝင်များထံမှ ဖယ်ရုတ်ခွင့်ပေးခြင်းဆိုင်ရာ

ဆိုင်သည်။

(ခ) ကလေးသမား ဆိုင်သည်မှာ အသက် ၁၈ နှစ် မပြည့်သေးသော သူကို ဆိုင်သည်။

လေ့ထုံးတမ်းအစဉ်အလာတစ်ရပ်အရသဘောတရားကောင်းကောင်း

မိသားစုလူမှုပတ်ဝန်းကျင်များ နှစ်စဉ်အညီ ကလေးသမားအား

ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံ။

(ဈ) ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံများက ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံအပင်သဘော ကလေးသမားအား ဤဥပဒေနှင့်အညီ ပြုစုထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံတစ်ယောက်သည် ဆီလီယံ။

(ည) သင်တန်းကဏ္ဍတစ်ခု ဆီလီယံများက ဤဥပဒေအရ ပိတ်ဆို့အပင်သည့် ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံ သိသည့်အခါ ပြစ်ဒဏ်ခံရမှုတစ်ခုဖြစ်စေရသော ကလေးသမား၏ ကာကွယ်၊ ဥပဒေ၊ စောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် အပင်အပင် ကလေးသမားတစ်ဦး၏ အကျိုးအမြတ်အပင်အပင် ပြုစုပိုင်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုပေးရန် ဝန်ကြီးဌာနက တည်ထောင်ထားသော သင်တန်းကဏ္ဍတစ်ခု ဆီလီယံ။

(ဋ) ပရဟိတဂေဟာ ဆီလီယံများက စောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ပုဂ္ဂိုလ်ကဖြစ်စေ၊ လူမှုပတ်ဝန်းကျင်အဖွဲ့အစည်း၊ အစိုးရဌာန၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း သိသည့်အခါ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းကဖြစ်စေ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံအပင်သဘော ကလေးသမားကိစ္စ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုပေးရန်နှင့် ပြုစုပေးသည့်အခါ ဤဥပဒေအရ မိမိတို့၏ အစီအစဉ်ဖြင့် တည်ထောင်ထားသော စခန်း၊ ဂေဟာ၊ ကဏ္ဍတစ်ခု သိသည့်အခါ ရှိပင်သဘော ဆီလီယံ။

(ဌ) ယာယီစောင့်ရှောက်မှုပေးရမည့် ဂေဟာ ဆီလီယံများက ပြစ်မှုပေးမှုလွန်ကဲခြင်း၊ စွမ်းဆောင်ရည်ကလေးသမားကိစ္စ အမှုစွဲစွဲစွဲစွဲဆေးဆေးကော်လန့်နှင့် ကလေးသမားတစ်ဦးရုံးတစ်ခု စစ်ဆေးစီရင်ဆင်ကော်လန့်အတွင်း ယာယီ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုပေးရန် ဤဥပဒေအရ တည်ထောင်ထားသော ဂေဟာကိစ္စ ဆီလီယံ။

(ဍ) အခြားနည်းဖြင့် ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်း (Alternative Care) ဆီလီယံများက အခြေအနေတစ်ရပ်ရပ် ကြံတော်နှင့် မိရင်းဖရင်း ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံများက သိသည့်အခါ မရရှိသော ကလေးသမားများအား မိရင်းဖရင်းကဲ့သို့ ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးသည့် ဆီလီယံ နည်းလမ်းတစ်ခုဖြင့် ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်းကိစ္စ ဆီလီယံ။ ယင်းစကားရပ်တို့ ဆွေးနွေးသုံးသပ်ခြင်းမပြုဘဲ ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်း၊ သင်တန်းကဏ္ဍတစ်ခုအခြေပေါ် ပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်း၊ ယာယီပြုစုစောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်း စသည့်နည်းလမ်းများလည်း ပါဝင်သည်။

- (ဗ) အခြားနည်းလမ်းဖြင့် လွှဲပြောင်းပေးခြင်းဆောင်ရွက်ခြင်း (Diversions) ဆိုင်သည်မှတစ်ဆင့် ပြစ်မှုကိစ္စများလွှဲပြောင်းပေးခြင်း စွမ်းဆောင်ရည်ကလေးသမားကိစ္စ ပြစ်မှုဒဏ်ခံရမှုတစ်ခုခုအစား အကူပေးစာရင်းတစ်ခုခုဖြင့် ရောင်းချခြင်း လူမှုမှတ်ပုံတင်ခြင်း အဝင်ခြင်းတို့ဖြင့် ပြန်လည်ဝင်ဆောင်ရောင်းကိစ္စ ဦးတည်၍ ထိုကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းကလေးသမားတရားရုံးသို့ တရားစွဲဆိုခြင်းမပြုမီဖြစ်စေ၊ ကလေးသမားတရားရုံးအဖွဲ့အစည်းကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းဖြင့်ဖြစ်စေ ကလေးသမား၏ အကောင်အထည်ဆိုင်ရောင်း အကူပေးစာရင်းပေးအပ်ခြင်းအတွက် ပြစ်မှုဒဏ်ခံရမှုတစ်ခုခုအစား အခြားနည်းလမ်းဖြင့် လွှဲပြောင်းပေးခြင်းဆောင်ရွက်ခြင်းဆိုင်ရာ အခြားနည်းလမ်းဖြင့် ဆိုင်သည်။
- (ဏ) မြေပုံထုတ်ပြန်ခြင်းနှင့်မြေပုံထုတ်ပြန်ခြင်းအဖွဲ့အစည်း ဆိုင်သည်မှတစ်ဆင့် ဤဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းသည် အခြားနည်းလမ်းဖြင့် လွှဲပြောင်းပေးခြင်းဆောင်ရွက်ခြင်းဆိုင်ရာ မြေပုံထုတ်ပြန်ခြင်းနှင့်မြေပုံထုတ်ပြန်ခြင်းအဖွဲ့အစည်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။
- (တ) ကလေးသမားကိစ္စ ရောင်းချခြင်း ဆိုင်သည်မှတစ်ဆင့် ပုဂ္ဂလိကလုပ်ငန်းကိစ္စဖြစ်စေ၊ ဂိဏ္ဍိကိစ္စအစဉ်အဆက် ဖြစ်စေ ကလေးသမားကိစ္စအခြားသို့ အခြား ဝင်ရောက်ခြင်းဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အဖိုးစားစားနား သိက္ခမဟုတ် ကတိနှင့် ညီညွတ်စွာ တစ်ခုခုအတွက် ဖြစ်စေ လွှဲပြောင်းပေးခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။
- (ထ) ပြည်ပတစ်ဆင့် ပြည်ပလုပ်ငန်းစဉ်ခြင်း ဆိုင်သည်မှတစ်ဆင့် ဝင်ရောက်ခြင်းဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အဖိုးစားစားနား သိက္ခမဟုတ် ကတိနှင့် ညီညွတ်စွာ တစ်ခုခုအတွက် ဖြစ်စေ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်း လိုင်စင်ပေးခြင်းဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများအဖွဲ့အစည်း ပြင်ဆင်ခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။
- (ဒ) ကလေးသမားညီညွတ်စွာပေးပို့ခြင်းဖြင့် ပြည်ပလုပ်ငန်းဖြင့် ဖြစ်ခြင်း ဆိုင်သည်မှတစ်ဆင့် လိုင်စင်ပေးခြင်းဆိုင်ရာလုပ်ငန်းများအတွက် ရည်ရွယ်၍ တစ်စုံတစ်ယောက်က ကလေးသမားကိစ္စ ကာမဆက်ဆံမှုပြုခြင်းဖြစ်စေ၊ အမှန်တကယ် ကာမဆက်ဆံမှုမပြုဘဲ ပုဂ္ဂလိကအဖွဲ့အစည်းဖြင့် ပြည်ပလုပ်ငန်းဖြစ်စေ၊ ကာမဆက်ဆံမှုပေးကိစ္စ သိက္ခမဟုတ် လိုင်စင်ပေးခြင်းဆိုင်ရာ အင်အား အစီအစဉ်အပေးကိစ္စဖြစ်စေ တစ်နည်းနည်းဖြင့် ညီညွတ်စွာပေးခြင်း၊ သတင်းမီဒီယာမှတ်ပုံတင်ခြင်းကလေးသမား၊ အင်တာနက်စာမျက်နှာများဖြင့် လူမှုမှတ်ပုံတင်မှုများမှတ်ပုံတင်ခြင်းကလေးသမား၊ အခြားတစ်နည်းနည်းဖြင့် သတင်းကလေးသမား ထုတ်ဖော်ပြသခြင်း၊ ထုတ်လွှင့်ခြင်း သိက္ခမဟုတ် ဖြစ်ခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။

(ပ) ခွင့်ပြုထားဆက်ဆံခြင်း ဆီလီယံမှာ နှိပ်စက်ခံထား၊ မချီကမ်းနွယ်စေ၊ လူမချီကမ်း၊ အမချီကမ်းတောင်၊ တောင်၊ အသားအရောင်၊ အမချီကမ်းသား၊ အမချီကမ်းသမီး၊ ဘာသာစကား၊ ကိစ္စကွယ်ရာဘာသာ၊ ရာထူးဌာနအတိုင်း၊ အဆင့်အတန်း၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ ဆင်းရဲ ချမ်းသာမှု၊ မသန်စွမ်းမှု၊ နှိပ်စက်ခံရခြင်း၊ ယဉ်ကျေးမှု သိက္ခာမဟုတ် လိင်စပ်တစ်ခံယူမှုတို့ကိစ္စ အကဲဖြတ်ခြင်းပေး၍ ခွင့်ပြုထားဆက်ဆံမှုကိစ္စ ဆီလီယံ။

(ဖ) ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာအကဲဖြတ်ခြင်း ဆီလီယံမှာ အရေရောင်ကွဲပြားမှု၊ အခြားသော ကလေးသင်္ဂဟ ဖြစ်စေ ကလေးသင်္ဂဟအား အကဲဖြတ်ခြင်းပေး၍ အကဲဖြတ်ခြင်းမပြုရမည့်ကိစ္စကိစ္စ ဆီလီယံ-

- (၁) နှိပ်စက်ညှဉ်းပမ်းမှု၊ ရက်စက်ခြင်းကိစ္စကိစ္စ၊ လူမဆန်သော သိက္ခာမဟုတ် ဂုဏ်သိက္ခာကွဲပြားမှု၊ နှိပ်စက်ခြင်းမပြုရမည့် ဆက်ဆံမှု၊
- (၂) ရိပ်ကန်နှုတ်ခြင်းပေးမှု၊ အပင်အဝင် တစ်နည်းနည်းဖြင့် အပင်ပေးမှု၊
- (၃) ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ နှိပ်စက်မှုအနိမ့်ကိစ္စကိစ္စ။

(ဇ) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာအကဲဖြတ်ခြင်း ဆီလီယံမှာ ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ထိခိုက်မှုအကဲဖြတ် မကဲဖြတ် မတရားဆက်ဆံခြင်း၊ စိတ်ကောင်းခြင်း၊ အလွန်သန့်ရှင်းခြင်း၊ စိတ်တင့်တယ် ကြံစည်မှုတစ်စုံစားစေအောင် ပြုမူခြင်း သိက္ခာမဟုတ် လူမှုလူမှုကိစ္စကိစ္စ ဆီလီယံ။ ယင်းစကားရပ်တို့ အကဲဖြတ်ခြင်းပေး၍ အကဲဖြတ်ခြင်းမပြုရမည့်ကိစ္စကိစ္စ ပေးခြင်း-

- (၁) ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ အကဲဖြတ်ခြင်း စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ထိခိုက်မှုအကဲဖြတ်မှု ပြုမူရမည့်ကိစ္စကိစ္စ၊
- (၂) ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ အကဲဖြတ်ခြင်းလက်ခံခြင်း၊ ထိခိုက်မှုအကဲဖြတ်ခြင်း၊ ခြိမ်းခြောက်ခြင်းကိစ္စကိစ္စ အထိမ်းအမှတ် ဖြစ်အောင် ပြုမူရမည့်ကိစ္စကိစ္စ၊ ဂရုစိုက်မှုကိစ္စကိစ္စတစ်ခုခုဆိုင်ရာ သိက္ခာမဟုတ် ပြုမူရမည့်ကိစ္စကိစ္စ၊
- (၃) အိမ်ထောင်ရေးအကဲဖြတ်ခြင်းမပြုရမည့် သိက္ခာမဟုတ် ဆီလီယံအားသော ဆက်ဆံမှုကိစ္စ တွေ့ရှိခြင်းခံစားရခြင်း၊
- (၄) ကလေးသင်္ဂဟ၏ လူမှုဂုဏ်သိက္ခာကွဲပြားမှုအကဲဖြတ်မှုအကဲဖြတ်မှုအကဲဖြတ်မှု ပြုမူရမည့်ကိစ္စကိစ္စ ထိခိုက်မှုအကဲဖြတ်ခြင်း၊
- (၅) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာထိခိုက်မှုအကဲဖြတ် အနိမ့်ကိစ္စကိစ္စ စိတ်ကောင်းခြင်း။

(ဈ) လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာအကဲဖြတ်ခြင်း ဆီလီယံမှာ အရေရောင်ကွဲပြားမှု၊ အခြားသော ကလေး သင်္ဂဟဖြစ်စေ ကလေးသင်္ဂဟအား သွေးဆောင်ခြင်းပေးခြင်း၊ အမေ့မတတ်မှုကိစ္စကိစ္စ၊ ခြိမ်းခြောက်ခြင်း၊

သိတုမဟုတ် အနိမ့်အထက်ပိုင်းဖြစ်ခြင်းဖြစ်သည်

လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာပညာပေးခြင်း၊ သိတုမဟုတ် ထိခိုက်မှု လူပုဂ္ဂိုလ်ဆိုင်ရာအခြေအနေအထားပေးခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။ ယင်းစကားရပ်တို့ကလေးသမားအား

လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာနာကျင်စွမ်းရည်ပေးခြင်းအားဖြင့် အထောက်အပံ့ပေးခြင်းဖြစ်သည်။

- (၁) ထိခိုက်မှုပေးခြင်းသည်ကိစ္စတစ်ခုခု၊ မုဒ်မိမိမဟုတ်နာကျင်
 - လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာကိစ္စထိခိုက်မှုအထက်အတန်းအကွပ် ပြုလုပ်ခြင်း
- (၂) စီးပွားရေးအလုပ်အကိုင် လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ အလွန်သန့်ရှင်းခြင်း သိတုမဟုတ်
 - ခေါင်းပေးပေးခြင်းဖြစ်ခြင်းဖြစ်ရန် အသုံးပြုခြင်း
- (၃) အလုပ်ထုတ်ပေးခြင်းပညာကိစ္စ အသုံးပြုခြင်းအင်တာနက်စာမျက်နှာနာကျင်
 - လူမှုကွန်ယက်များတွင် ကလေးသမားညစ်ညမ်းပေးခြင်း ပြုလုပ်ခြင်းဖြစ်ခြင်း
- (၄) အတင်းအကြပ်လက်ထပ်ခြင်း သိတုမဟုတ် လက်ထပ်ခြင်း။

(မ) လူမှုစီးပွားရေးအခြေအနေအထား ဆိုင်သည်မှာ မိဘ၊ အပူပေးထိန်းသည့် သိတုမဟုတ် ကလေးနာကျင် ထိခိုက်မှုဆိုင်ရာဆိုင်ရာအခြေအနေအထား ကလေးသမားအပေးခြင်း လူပုဂ္ဂိုလ်ဆိုင်ရာအခြေအနေအထား၊ အတင်းအကြပ်၊ ကျန်းမာရေးနာကျင် ပညာရေးတစ်ခုခု အတွက် ဂရုစိုက်မှုပေးခြင်းဖြစ်ခြင်းမဟုတ်၊ ချစ်ခင်ကရင်နာမဟုတ်၊ နာကျင်မှုပေးခြင်းမဟုတ်သည့် ကလေးသမားအခြေအနေအထား အခြေအနေအထားအပေးခြင်းဖြစ်ခြင်းဖြစ်ရန် ပျက်ကွက်ခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။

(ယ) မသန်စွမ်းမှုကလေးသမား ဆိုင်သည်မှာ မွေးရာပါဟုတ်သည့်ဖြစ်ခြင်း၊ မဟုတ်သည့်ဖြစ်ခြင်း ကိစ္စကိစ္စ၊ အမိ၊ အဘ၊ အဘွား၊ အဘိုး၊ စီးပွားပိုင်း၊ ဥပမာရည်ဥပမာသွေးပိုင်း၊ အာရုံစိုက်မှုပေးခြင်းဆိုင်ရာ တစ်ခုခု သိတုမဟုတ် တစ်ခုခုထက်ပို၍ ချစ်ခင်ယုံကြည်မှုပေးခြင်းအခြေအနေအထား ရေးရာညစ်ညမ်းမှုပေးခြင်းကလေး သမားကိစ္စ ဆိုင်သည်။

(ရ) ရန်ပုံငွေ ဆိုင်သည်မှာ ဤဥပဒေအရ တည်ထောင်ထားသည့် ကလေးသမားအခြေအနေအထား ဆိုင်ရာ ရန်ပုံငွေကိစ္စ ဆိုင်သည်။

(လ) တည်ထောင်ခွင့်ပေးခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်မှာ စတင်ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းက ပရဟိတဂေဟာ သိတုမဟုတ် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာကိစ္စ တည်ထောင် ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်ရန် ဤဥပဒေအရ လူမှုကွန်ယက်ပေးခြင်းစီမံခန့်ခွဲမှုက ထုတ်ပေးသော တည်ထောင်ခွင့်ပေးခြင်းကိစ္စ ဆိုင်သည်။

(ဝ) အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ် ဆိုင်သည်မှာ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခုက ပရဟိတဂေဟာ သိတုမဟုတ် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာကိစ္စ

တည်ထောင်ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်ထုတ်ဝေဖြန့်ဖြူးခြင်း၊ တည်ထောင်ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင် လိမ္မော်လျှောက်ဖွဲ့ခြင်းစသော
ဤဥပဒေအရ လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနက ထုတ်ပေးသော အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ကိစ္စ
ဆိုင်ရာသည်။

(သ) အမျိုးသမီးကတော်မတီ ဆိုင်ရာဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထုတ်ပေးသော
ကလေးသင်္ဂဟအခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာ အမျိုးသမီးကတော်မတီကိစ္စ ဆိုင်ရာသည်။

(ဟ) ဝန်ကြီးဌာန ဆိုင်ရာဥပဒေအရ ပြည်ထောင်စုအစိုးရ လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်း၊
ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချစေရေး ချွေးထမ်းဝန်ကြီးဌာနကိစ္စ ဆိုင်ရာသည်။

(င) ဒေသဆိုင်ရာကတော်မတီ ဆိုင်ရာဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထုတ်ပေးသော တစ်နိုင်ငံဒေသကြီး
သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ကလေးသင်္ဂဟအခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာကတော်မတီ၊
ပြည်ထောင်စုနယ်မြေကလေးသင်္ဂဟအခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာကတော်မတီ၊
ကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့ချုပ်ခွဲစိတ်တိုင်း သို့မဟုတ် ကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့ချုပ်ခွဲစိတ်ဒေသ
ကလေးသင်္ဂဟ အခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာကတော်မတီ၊ ခရိုင်ကလေးသင်္ဂဟ
အခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာကတော်မတီ သို့မဟုတ်
မြေပုံနယ်ကလေးသင်္ဂဟအခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာကတော်မတီကိစ္စ ဆိုင်ရာသည်။

(အ) လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းအရာရှိ ဆိုင်ရာဥပဒေပါ လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းအရာရှိ၏
လုပ်ငန်းတာဝန်မချွေးဆီလင်းရာ ထုတ်ပေးရန် တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသူကိစ္စ ဆိုင်ရာသည်။

(ကက) ကလေးသင်္ဂဟကြီးကြပ်သူ ဆိုင်ရာဥပဒေပါ
ကလေးသင်္ဂဟကြီးကြပ်သူ၏ လုပ်ငန်းတာဝန်မချွေးဆီလင်းရာ ထုတ်ပေးရန်
တာဝန်ပေးအပ်ခြင်းခံရသူကိစ္စ ဆိုင်ရာသည်။

(ခခ) မွေးစားခြင်းမဟုတ်ပင် လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းအရာရှိ ဆိုင်ရာဥပဒေအရ
မွေးစားခြင်းမဟုတ်ပင် ရန်အလိမ္မော်လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနက
တာဝန်ပေးအပ်ထုတ်ပေးသည့် သက်ဆိုင်ရာ တစ်နိုင်ငံဒေသကြီး သို့မဟုတ်
ပြည်နယ်လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊
ပြည်ထောင်စုနယ်မြေလူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊
ကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့ချုပ်ခွဲစိတ်တိုင်း သို့မဟုတ်
ကယ်ဆယ်ရေးအဖွဲ့ချုပ်ခွဲစိတ်ဒေသလူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနနှင့်
ခရိုင်လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန တို့မှ လူမှုမှီခိုမှုဝန်ထမ်းအရာရှိ
အသီးသီးကိစ္စ ဆိုင်ရာသည်။

(ဂ) ထောင်ဒဏ်တစ်သက် ဆီလင်ရောဥပဒေ ပြစ်မှုထင်ရှားစွာ စီရင်ခြင်းခံရသူအား အကျဉ်းထောင်သို့ သေဆုံးသည့်အထိ ပြစ်ဒဏ်ကျခံစေရန် ချမှတ်သည့် ထောင်ဒဏ်ကို ဆီလင်ရောဥပဒေ။

အခန်း (၂)

ရည်ရွယ်ချက်

၄။ ဤဥပဒေ၏ ရည်ရွယ်ချက်မချောင်းမမှတ် အောက်ပါအတိုင်းဖြစ်သည်-

- (က) ကလေးသမားအခွင့်အရေးမချောင်းဆီလင်ရော ကလေးသမားကွန်ဗင်းရှင်းပေါ် ကလေးသမား၏ အခွင့်အရေး မချောင်းဆီလင် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန်၊
- (ခ) ကလေးသမားအကျဉ်းထောင် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ပေးရန်နှင့် ကလေးသမား အခွင့်အရေးမချောင်းဆီလင် ဥပဒေနှင့်အညီ ရရှိခံစားနိုင်ရေးအတွက် ကာကွယ်ဆောင်ရွက်ပေးရန်၊
- (ဂ) ကလေးသမားအကျဉ်းထောင် ဘက်စုံဖွဲ့စည်းတိုးတက်ရေးအတွက် အခြေခံကျန်းမာရေး၊ အာဟာရပြည့်စုံရေး၊ ပညာသင်ယူမှုအခွင့်အလမ်းရရှိရေးအပေါ် အလေးစားပေးသော အစီအမံမချောင်း ချမှတ်ဆောင်ရွက်ရန်၊
- (ဃ) လူမှုစီးပွားဝင်ရောက်မှု၊ အလုပ်သမားခွင့်အလမ်း၊ ရက်စက်မှုတစ်ခုခုအဖြစ်နှင့် ခင်ပွန်းပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်ခြင်းခံရသော ကလေးသမားအား နှိပ်စက်တော်မူမှု၊ စောင့်ရှောက်မှုနှင့်ပတ်သက်သည့် အစီအစဉ်များနှင့် အစီအစဉ်များအပေါ် အလေးစားပေးသော အဖွဲ့အစည်းများက ကာကွယ်ဆောင်ရွက်ပေးရန်၊
- (င) ကလေးသမားအကျဉ်းထောင်ကို သီးခြားစီဆေးစီရင်၍ ပြစ်မှုထင်ရှားလွန်သော ကလေးသမား၏ အကျဉ်းထောင်တစ်ခုခုဖြစ်ခြင်းကို ဦးတည်ဆောင်ရွက်ရန်၊
- (စ) ကလေးသမားအားလုံးကို တည်ဆဲဥပဒေအရ သတ်မှတ်ထားသော သက်ဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးနှင့် အကျဉ်းထောင်တစ်ခုခု တစ်ခုခု ဖြစ်ပေါ်မှုများကို စောင့်ကြည့် စွဲမြဲစောင့်ကြည့်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းဖြစ်သည်။

အခန်း (၃)

အကျဉ်းသားကောင်မတို့ ဖွဲ့စည်းခြင်းနှင့် ယင်း၏ လုပ်ငန်းတာဝန်များ

၅။ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သည်-

- (က) ဤဥပဒေပေါ် ရည်ရွယ်ချက်မချောင်းဆီလင် ထိရောက်အောင်မြင်စွာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက် နိုင်ရန်

ကလေးသင်္ဂဟအခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာ အမေ့လျော့သားကောင်းမတီကိစ္စ
အခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာအခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာ ဖွဲ့စည်းပုံစည်းရမည်-

(၁) ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၊ ဝန်ကြီးဌာန ဥက္ကဋ္ဌ

(၂) သက်ဆိုင်ရာပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနမှူးများမှ အဖွဲ့ဝင်
ဒုတိယဝန်ကြီးများ

(၃) ရဲချုပ်၊ မြန်မာနိုင်ငံတော်အစိုးရ၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာန အဖွဲ့ဝင်

သက်ဆိုင်ရာပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနမှူးများ၊ အစိုးရဌာန

(၄) အစိုးရအဖွဲ့မှ အစည်းအရုံးမှူးများမှ အခြေတမ်းအတွင်းဝန် အဖွဲ့ဝင်
ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်များ

ကလေးသင်္ဂဟ၏ အကောင်အထည်ဖော်ရေးအဖွဲ့ဝင်များမှ အဖွဲ့ဝင်

(၅) ဆောင်ရွက် လျက်ရှိသည့် လူမှုဆောင်ရွက်ရေးအဖွဲ့အစည်းမှ အဖွဲ့ဝင်
အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းမှ ကိရိယာစားလှယ်များ၊
စတင်တည်ထောင်ပေးသူများ

(၆) ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်၊ လူမှုဆောင်ရွက်ရေးအဖွဲ့ဝင် အဖွဲ့ဝင်

(ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ အမေ့လျော့သားကောင်းမတီဖွဲ့စည်းပုံစည်းရတာတွင် လိမ္မော်အပင်ပေါက်
ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌနှင့် တွဲဖက်အဖွဲ့ဝင် ရေးမှူးတို့ကိစ္စ သတ်မှတ်ပေးနိုင်ပါသည်။

(ဂ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ဖွဲ့စည်းပုံစည်းရတာတွင် အမေ့လျော့သားကောင်းမတီကိစ္စ လိမ္မော်အပင်ပေါက်
ပြင်ဆင်ဖွဲ့စည်းနိုင်ပါသည်။

၆။ အမေ့လျော့သားကောင်းမတီ၏ လုပ်ငန်းစဉ်များမှ အခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာ ဖြစ်ပါသည်-

(က) ဤဥပဒေပါ ရည်ရွယ်ချက်များကို ထိရောက်စွာ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက် နိုင်ရန် လိမ္မော်အပင်ပေါက်အဖွဲ့
လမ်းညွှန်ချက်များနှင့် အစီအမံများ ချမှတ်ခြင်း၊

(ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ချမှတ်ထားသော မူဝါဒများနှင့်အညီ ကလေးသင်္ဂဟ၏
အခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာ လေးစား ရေး၊ အကဲအတွယ်ပေးရေးနှင့်
အပြည့်အဝခံစားစေရေးတို့အတွက် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက် ရတာတွင်
လိမ္မော်အပင်ပေါက် အရင်းအမြစ်များရရှိရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊

(ဂ) မိမိ၏လုပ်ငန်းခွင်တစ်ခုခုမှ အထောက်အကူပြုပေးရန်အတွက် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် လိုအပ်သော လုပ်ငန်းခွင် ကောက်ခံမှုများနှင့် ဆက်သွယ်မှုများကို ဖွဲ့စည်းပုံစံများ လုပ်ငန်းခွင်တစ်ခုခုမှ သတ်မှတ်ပေးခြင်း၊

(ဃ) သက်ဆိုင်ရာ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းများ၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊ ဒေသဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊ စတင်တည်ထောင်ပေးသည့်အဖွဲ့အစည်းများ၊ လူမှုပညာရေးအဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများ၏ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်မှုများကို လိုအပ်သည့် အခြေခံစာရင်းစာရင်းအကျဉ်းချုပ်များနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း၊

(င) ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့အစည်းများထံမှ လူမှုဝန်ထမ်းအဖွဲ့အစည်းများ၊ ပစ္စည်းများ၊ လက်ခံရယူရေးနှင့် ယင်းလူမှုဝန်ထမ်းအဖွဲ့အစည်းများ၊ ပစ္စည်းများကို ကလေးသမား၏ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်မှုများအတွက် ရန်ပုံငွေထောက်ပံ့ပေးခြင်း၊ ထိခိုက်မှုများ အသုံးပြုစေရန်အတွက် လမ်းညွှန်ခြင်းနှင့် ကြီးကြပ်ခြင်း၊

(စ) ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ အသိပညာပေးသင်တန်းများ၊ ဆွေးနွေးပွဲများနှင့် ဟောပြောပွဲများကို သက်ဆိုင်ရာအစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းများ၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊ ဒေသဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊ လူမှုပညာရေးအဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများ သို့မဟုတ် လူမှုဝန်ထမ်းအဖွဲ့အစည်းများ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း၊

(ဆ) ကလေးသမားများ ပြုစင်မှုများလွန်စွာအားပေးမှုများ ကြိုတင်ကာကွယ်သည့်အစီအမံများ ချမှတ် ဆောင်ရွက်ခြင်း၊

(ဇ) သက်ဆိုင်ရာအစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊ အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများ၊ စတင်တည်ထောင်ပေးသည့်အဖွဲ့အစည်းများ၊ လူမှုပညာရေး အဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများ၏ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်း လုပ်ငန်းခွင်အစီအစဉ် များ တိုးတက်မှုအခြေအနေကို အခါအားလျော်စွာ စိစစ်သုံးသပ်ခြင်း၊ အကဲဖြတ်ခြင်း၊

(ဈ) ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းခွင်များနှင့်ပတ်သက်၍ လိုအပ်သော အစီရင်ခံစာများ၊ စာရင်းစာရင်းများကို သက်ဆိုင်ရာအစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ

(၃) ဒေသဆိုင်ရာကောက်ခံစာမေးပွဲများ၏ လုပ်ငန်းစဉ်များကို လမ်းညွှန်ခြင်း၊

ကြီးကြပ်ခြင်း၊ ကူညီပံ့ပိုးခြင်း ပြုစုနိုင်ပါသည်။

၉။ ဒေသဆိုင်ရာကောက်ခံစာမေးပွဲအသိပေးသည့်

ကလေးသမားအဖွဲ့အရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် စပ်လျဉ်း၍ သက်ဆိုင်ရာတစ်ခုခုဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့မှ နေပြည်တော်ကော်မတီနှင့် ကော်မတီအဆင့်ဆင့်တိုင်ပင်၍ လမ်းညွှန်မဟုတ်မီ ကြီးကြပ်မှုကိစ္စရပ်များ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၀။ (က) ဒေသဆိုင်ရာ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် ကလေးသမား

အဖွဲ့အရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာလုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် အစီရင်ခံစာကိစ္စ သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ တစ်ဆင့်မြင်ရှုပြီး ဒေသဆိုင်ရာ ကော်မတီသို့ အစီရင်ခံစာတင်ပြရမည်။

(ခ) တစ်ခုခုဒေသကြီး သို့မဟုတ်

ပြည်နယ်ကလေးသမားအဖွဲ့အရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာကော်မတီ သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ ကလေးသမားအဖွဲ့အရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာ ကော်မတီအဆင့်ဆင့်သည် ကလေးသမား အဖွဲ့အရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် အစီရင်ခံစာကိစ္စ သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ သက်ဆိုင်ရာတစ်ခုခုဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့မှ သို့မဟုတ် နေပြည်တော်ကော်မတီနှင့် အချိန်သားကော်မတီသို့ အဆင့်ဆင့်တင်ပြရမည်။

အခန်း (၅)

လူမှုဝန်ထမ်းအရာရှိနှင့် ကလေးသမားကြီးကြပ်မှုအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့ဝင်များ

၁၁။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့မှ

ခွင့်ပြုသောဝန်ထမ်းဖွဲ့စည်းပုံနှင့်အညီ အောက်ဖော်ပြပါ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန အဆင့်ဆင့်ကိစ္စ ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်၍ လိုအပ်သော လူမှုဝန်ထမ်း အရာရှိများနှင့် ကလေးသမားကြီးကြပ်မှုအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့ဝင်များကို ခန့်အပ်တာဝန်ပေးနိုင်ပါသည်။

(က) လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာန၊

(ခ) တစ်ခုခုဒေသကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနနှင့် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ လူမှုဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနများ။

ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်ရာတွင် အကျိုးအမြတ်အတွက် အလေးပေးစဉ်းစားရမည်။ ကလေးသမားတို့အား ရှေးရိုးစွာ စစ်ဆေးစိစစ်ရန်အတွက် ကလေးအတွက် အကျိုးအမြတ်စေ့စပ်မှု ယာယီအုပ်စိုးမှုနှင့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ရန် လိုအပ်သော ယာယီစောင့်ရှောက်ရေး ဂေဟစနစ်များ။

၁၄။ (က) အစိုးရအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခုက ပရဟိတဂေဟစနစ် သို့မဟုတ် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေး ဂေဟစနစ် တည်ထောင်ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်မှုများဖြင့် စစ်ဆေးမှုများ ပြုလုပ်ရန် အသိအမှတ်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးရန် လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများ ရမည်။

(ခ) လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများ-

(၁) ပုဒ်မ ၁၄(က) အရ လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အကျိုးအမြတ်များကို စိစစ်ပုံစံဖြင့် ကန့်သတ်ချက်များ အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် ကန့်သတ်ချက်များကို လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများ ပြုပြင်ဆင်ခြင်ခြင်း အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်း ပြုလုပ်ရမည်။

(၂) ပုဒ်မ ၁၄(၁) အရ အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ် ထုတ်ပေးသည့် အခါ စည်းကမ်းချက်များ သတ်မှတ်ပေးရမည်။ အကယ်၍ အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်းအတွက် အကျိုးအမြတ်များကို စိစစ်ပုံစံဖြင့် စောင့်ရှောက်ပေးရန် ကလေးသမား၏ အကျိုးအမြတ်များကို စိစစ်ပုံစံဖြင့် စောင့်ရှောက်ပေးရန် အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်း ဆက်လက်၍ ထုတ်ပေးသည့် မသင့်သည့် သက်ဆိုင်ရာ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ရမည်။

(၃) အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးသော ပရဟိတဂေဟစနစ် သို့မဟုတ် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေး ဂေဟစနစ် တည်ထောင်ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်မှုများ နည်းပညာကဏ္ဍများကို အားပေးခြင်းဖြင့် ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။

၁၅။ (က) စောင့်ရှောက်မှုနှင့် အခြေအနေအထားများကို စိစစ်ပုံစံဖြင့် စောင့်ရှောက်ပေးရန် အစိုးရအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုခုက ပရဟိတဂေဟစနစ် သို့မဟုတ် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေး ဂေဟစနစ် တည်ထောင်ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်မှုများဖြင့် စစ်ဆေးမှုများ ပြုလုပ်ရန် အသိအမှတ်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးရန် လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများ ရမည်။

(ခ) လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများ- ပုဒ်မ ၁၄(က) အရ လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများနှင့် သက်ဆိုင်ရာ အကျိုးအမြတ်များကို စိစစ်ပုံစံဖြင့် ကန့်သတ်ချက်များ အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်း သို့မဟုတ် ကန့်သတ်ချက်များကို လိုအပ်သည့် အခြေအနေအထားများ ပြုပြင်ဆင်ခြင်ခြင်း အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်ထုတ်ပေးခြင်း ပြုလုပ်ရမည်။

တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့်သက်တမ်းကန့်သတ်မှုများရှိ စည်းကမ်းချက်များသတ်မှတ်၍ လျှောက်ထားသော အဖွဲ့အစည်း တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့်ထုတ်ပေးရမည်။ ငြင်းပယ်ခြင်းပြုလုပ်ရာတွင် ကျိုးကျွေးခြင်းပေးခြင်းဖြင့် လျှောက်ထားသော အဖွဲ့အစည်းအကြောင်းပေးပြန်ကြားရမည်။

- (ဂ) လူမှုစီးပွားဝန်ထမ်းစီမံခန့်ခွဲမှုဦးစီးဌာနသည် တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် သက်တမ်းကန့်သတ်မှုများရှိ သက်တမ်းတိုင်းမပြည့်မီပေးရန် လျှောက်ထားသော အဖွဲ့အစည်းအပေါ် သက်တမ်းတိုင်းမပြည့်မီပေးရန် သတ်မှတ်ချက်များအညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

၁၆။ လူမှုစီးပွားဝန်ထမ်းစီမံခန့်ခွဲမှုဦးစီးဌာနသည် တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် ထုတ်ပေးသော ပရဟိတဂေဟစနစ် ယာယီ စောင့်ရှောက်ရေးဂေဟစနစ်များအား-

- (က) လိုအပ်သော လမ်းညွှန်မှုများပေးခြင်း၊ ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲခြင်း၊ စစ်ဆေးခြင်း၊ သင့်လျော်သည့်ကိစ္စများကို ဖြည့်ဆည်းပေးခြင်းနှင့် ပံ့ပိုးမှုများပေးခြင်းများ ပြုလုပ်ရမည်။

- (ခ) သတ်မှတ်ထားသော စည်းကမ်းချက်များနှင့် ညီညွတ်စွာ ရှိမရှိ စစ်ဆေးခြင်း၊ သင့်လျော်သော လူမှုစီးပွားဝန်ထမ်း အရေအရားကို ဖြစ်စေ၊ ကလေးသမားကြီးကြပ်မှုကို ဖြစ်စေ၊ ယင်းပုဂ္ဂိုလ်များကို အဖွဲ့အစည်းတို့ဖြင့် စစ်ဆေးတုံ့ပြန်ချက်ကို တင်ပြစေရမည်။

၁၇။ လူမှုစီးပွားဝန်ထမ်းစီမံခန့်ခွဲမှုဦးစီးဌာနသည် သတ်မှတ်ထားသော စည်းကမ်းချက်များနှင့် တစ်ရပ်တည်း တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် ရရှိသည့် ဖောက်ခွဲမှုများကို တွေ့ရှိရပါက အောက်ပါစီမံခန့်ခွဲရေးဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ် တစ်ရပ်တည်း ချမှတ်နိုင်ပါသည်။

- (က) သတိပေးခြင်း သတ်မှတ်ထားသော ဒဏ်ကြေးကိစ္စ ပေးဆောင်ခြင်း၊
- (ခ) တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် ကန့်သတ်မှုများရှိ ယာယီရပ်ဆိုင်းခြင်း၊
- (ဂ) တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် ပယ်ဖျက်ခြင်း။

အခန်း (၇)

ကလေးသမား၏အဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ်

၁၈။ ကလေးသမားတို့အား အသက်ရှင်သန်ရေး၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး၊ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုများ ပြုလုပ်ရန်နှင့် လူမှုစီးပွားအဖွဲ့အစည်းတို့

ပါဝင်ဆက်ဆံခွင့်ရရှိစေရေးတစ်ခုခုအတွက် အခွင့်အရေးမမျှတမှုဆိုင်ရာဥပဒေ
နိဂုံးပေးရန်အတွက် အသိအမှတ်ပြုသည်။

၁၉။ ကလေးသင်တန်းတစ်ခုခု-

- (က) အသက်ရှင်သန်ရန် မခွင့်ရဘဲ အခွင့်အရေးမမျှတမှုရှိသည်။
- (ခ) ကလေးသင်တန်း၏ အကောင်အထည်ဖော်ရေးအချက်အလက်များ၊ ခံစားခွင့်ရရှိသည်။
- (ဂ) မိဘနှစ်ပါး သို့မဟုတ် တစ်ပါးပါးအသက်ရှင်လျက်ရှိပါက ယင်းတို့အဖို့အတူ နှုတ်ခွင့်ပေးခြင်းရန် အခွင့်အရေးမမျှတမှုရှိသည်။
- (ဃ) မည်သည့်အကြောင်းကပ်နေမှုမှ ခွင့်ခံခြင်းဆက်ဆံခြင်းမခံရစေရ။
- (င) မိမိ၏ ယဉ်ကျေးမှု၊ ထင်မြင်ယူဆချက်များကို လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့်ရရှိသည်။
- (စ) ကိစ္စကွယ်သည်တစ်ခုခု၊ သဘာဝ၊ စကား၊ စာပေ၊ ယဉ်ကျေးမှုနှင့် ခေတ်စားဆိုင်ရာများကို လွတ်လပ်စွာ ကျင့်သုံးဆောင်ရွက်ခွင့်ရရှိသည်။
- (ဆ) ဥပဒေအရ ခွင့်ပြုထားသော ကလေးသင်တန်းတစ်ခုခု အသင်းအဖွဲ့မှ သိရှိမဟုတ် အစည်းအရုံးများ၊ လူမှုအဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် ဘာသာရေးအဖွဲ့အစည်းများတွင် ပါဝင်ခွင့်ရရှိသည်။
- (ဇ) ယဉ်ကျေးမှုနှင့် အနုပညာဆိုင်ရာ လှုပ်ရှားမှုများတွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့်ရရှိသည်။
- (ဈ) မိမိတို့၏ ဘက်စုံဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် အထောက်အကူပြုစေမည့် စာပေများဖတ်ရှုခွင့်၊ ဗဟုသုတ များ လေ့လာဆည်းပူးနိုင်ခွင့်၊ သတင်းများရယူနိုင်ခွင့် ရရှိသည်။
- (ည) အားလပ်ချိန်နှင့် ကစားချိန်များ ရပိုင်ခွင့်ရရှိပြီး အသက်အရွယ်အလိုက် အားကစားလှုပ်ရှားမှုများ တွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့်ရရှိသည်။
- (ဋ) ဥပဒေနှင့်အညီ အခွင့်အရေးမမျှတမှုရှိသည်။
- (ဌ) ပစ္စည်းစုံစုံလင်လင်ဆိုင်ခွင့်ရရှိပြီး ပိုင်ဆိုင်သည်မှာ ပစ္စည်းစုံစုံလင်လင်အတွက် ဥပဒေအရ အကဲအတွယ်ရယူခွင့် ရရှိသည်။
- (ဍ) ကလေးသင်တန်းတစ်ခုခု၏ ဂုဏ်သိက္ခာ၊ ပုဂ္ဂိုလ်ရေးဆိုင်ရာ လွတ်လပ်ခွင့်နှင့် လူ့ခွင့်များကို အကျိုးအမြတ်အတွက် ထိပါးခြင်း မခံရစေရန် ဥပဒေနှင့်အညီ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခွင့်ရရှိသည်။
- (ဎ) ပုဒ်မခွဲ (က) မှ (ည) အထိပါ အခွင့်အရေးမမျှတမှုအပြင် ဤဥပဒေပါ ကလေးသင်တန်း အခြားအခွင့်အရေးမမျှတမှု တစ်ခုခု တွင် ပါဝင်မှုများ ရရှိခံစားခွင့်ရရှိသည်။

၂၀။ ကလေးသမား၏ အဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာပိုင်ဆိုင်မှုများနှင့်ဆက်သွယ်မှုများရှိ
နစ်နာမှု ကလေးသမား ကိစ္စရပ်တို့ကိုကမ္ဘာတစ်ဝှမ်း ကလေးသမား၏ ကိစ္စရပ်များ မဟုတ်။
အပူပိုက်ထိန်းသိမ်းမှုကမ္ဘာတစ်ဝှမ်း၊ နှစ်စဉ်ပေးရမည့်ပစ္စည်းကိစ္စရပ်တစ်ဦးဦး ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်း သက်ဆိုင်ရမည့်
ဒေသဆိုင်ရာကလေးတစ်ဦးသို့ပေးရမည့်ကလေးတစ်ဦး၊ သက်ဆိုင်ရမည့်အစီအစဉ်များ၊ အစီအစဉ်
အဖွဲ့အစည်း သို့မဟုတ် တရားရေးသို့ပေးရမည့်ကလေးတစ်ဦး
တစ်ဦးပေးပို့ပေးရမည်။

၂၁။ မွေးဖွားသည့် ကလေးသမားအား မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ခြင်းနှင့်ဆက်သွယ်မှုများရှိ-

- (က) နှစ်စဉ်စာအုပ်ပေးပို့ခြင်း၊ မွေးဖွားသည့် ကလေးသမား၏ ကိစ္စရပ်များ
ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမရှိစေဘဲ မွေးဖွားခြင်းကိစ္စ
အမဲခွဲမှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ရမည်။
- (ခ) ဆေးရုံ သို့မဟုတ် သားဖွားခန်း၌ ကလေးမွေးဖွားပေးပြီးလျှင်ဖြစ်စေ၊
အခြားနေရာတစ်ခုခုတွင် မွေးဖွားပေးပြီးလျှင်ဖြစ်စေ မဟုတ်။ အပူပိုက်ထိန်းသိမ်းမှု
သို့မဟုတ် သေဆုံးလျှောက်သည့် တစ်ဦးဦးသည် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ
သက်ဆိုင်ရမည့်အစီအစဉ်များနှင့် မွေးဖွားခြင်းကိစ္စ မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးရန်
အကြံပေးကမ်းကြားရမည်။
- (ဂ) သက်ဆိုင်ရမည့် အစီအစဉ်များသည် မွေးဖွားသည့် ကလေးသမားနှင့်
ကလေးမွေးဖွားခြင်းမှတ်ပုံတင် စာအုပ်ပေးပို့ခြင်း သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ
မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ခြင်း မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ခြင်း လက်မှတ် ထုတ်ပေးရမည်။
- (ဃ) ကလေးမွေးဖွားခြင်းကိစ္စ မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ခြင်း မရှိသည့်ကိစ္စတွင်
ကလေးမွေးဖွားခြင်းကိစ္စကလေးတစ်ဦး သက်ဆိုင်ရမည့်ကိစ္စ သို့မဟုတ် ကျေးဇူးပြုအပူပိုက်
အပူပိုက်ရောင်းချမှု၏ ထောက်ခံချက်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ သက်ဆိုင်ရမည့်ဆေးရုံ
သို့မဟုတ် သားဖွားခန်း၏ တာဝန်ခံပုဂ္ဂိုလ်က ထုတ်ပေးသည့် မွေးဖွားစာရင်း
သက်သေခံ လက်မှတ်ပေးပို့ခြင်းဖြစ်စေ ကလေးမွေးဖွားခြင်းကလေးသမား၏
မဟုတ်။ အပူပိုက်ထိန်းသိမ်းမှု သို့မဟုတ် သေဆုံးလျှောက်သည့် တစ်ဦးဦးက
သက်ဆိုင်ရမည့်အစီအစဉ်များနှင့် အကြံပေးကမ်းကြားပြီး
မွေးဖွားမှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ရမည်။ ထိုကလေးမွေးဖွားခြင်း
မှတ်ပုံတင်စာအုပ်ပေးပို့ခြင်းသည် ကလေးသမား၏ အသက်အရွယ် သက်သေအထောက်
အထားဖြစ်သည်ဟု မှတ်ပေးရမည်။

၂၂။ မွေးဖွားကတည်းက ခွင့်အရေးမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ ကလေးသင်္ဂဟတီထွင်သည်

နိဗ္ဗာန်သံသယဖြစ်စေမည့်အခွင့်အရေးမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ တည်ဆဲဥပဒေပါ

ပဋိပက္ခကင်းခင်းမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ အညွှန်း ရရှိစေရမည်။

၂၃။ အချိန်ပေးသောနေ့ရက် အချိန်ပေးသမီးတီထွင်၏ ထိခိုက်မှုမရှိစေရေးလက်ထပ်နိဗ္ဗာန်သည် အသက်သည် ၁၈

နှစ်ပည့်ပည့်ပည့် ဖြစ်ရမည်။

၂၄။ ဤဥပဒေပါ အခွင့်အရေးမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ ကလေးသင်္ဂဟတီထွင်

အပည့်အဝရရှိခံစားနိဗ္ဗာန်ရရှိ-

(က) သက်ဆိုင်ရောအစီအစဉ်ရရှိရန်၊ အစီအစဉ်အဖွဲ့အစည်းမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ မိမိတီထွင်ကဏ္ဍအလုပ်ကိုင် တာဝန်ယူ ဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) စေတနာ့ဝန်ထမ်းပုဂ္ဂိုလ်၊ လူမှုမဟုတ်အဖွဲ့အစည်းနေ့ရက် အစီအစဉ်မဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ ဥပဒေနေ့ရက်အညွှန်း ဆောင်ရွက်နိဗ္ဗာန်ခွင့်ရရှိသည်။

အခန်း (၈)

ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စအဖွဲ့အစည်းခြင်း

၂၅။ မြန်မာနိုင်ငံတော်တစ်ဦးဦးသည် ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ မိမိအရင်းသမား

ပဋိပက္ခခွင့်ရရှိရောဂါပဒေပါက ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့ သတ်မှတ်ချက်မချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ အညွှန်း မွေးဖွားပေးခွင့်ရရှိသည်။

၂၆။ လူမှုမဟုတ်ထမ်းဦးစီးဌာနသည် ဤဥပဒေအရ မွေးဖွားခြင်းကိစ္စ မှတ်ပုံတင်ရန်

သက်ဆိုင်ရောမမွေးဖွားခြင်း မှတ်ပုံတင်လူမှုမဟုတ်ထမ်းအရောဂါပဒေ ကိစ္စ တာဝန်ပေးနိဗ္ဗာန်သည်။

၂၇။ (က) မြန်မာနိုင်ငံတော်တစ်ဦးဦးသည် အခွင့်အရေးမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့

မှတ်ပုံတင်ရုံ မွေးဖွားခွင့် ပြုရန် သက်ဆိုင်ရောမမွေးဖွားခြင်းမှတ်ပုံတင်

လူမှုမဟုတ်ထမ်းအရောဂါပဒေ သတ်မှတ်ချက်မချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ လူမှုမဟုတ်ထမ်းနိဗ္ဗာန်-

(၁) မိမိအဖွဲ့ကလေးသင်္ဂဟ၊

(၂) မိမိကပဋိပက္ခခွင့်ရရှိရောဂါပဒေခြင်းမရှိသော ကလေးသင်္ဂဟ သိရှိမဟုတ် မိမိက ပဋိပက္ခခွင့်ရရှိရောဂါပဒေ သဘောလည်း ကလေးသင်္ဂဟ၏

အခွင့်အရေးဆိုင်အချိန်ပေးပေးမချွတ်ဆီလုပ်ရောဂါပဒေ ဖြည့်ဆည်းပေးနိဗ္ဗာန်ခြင်း

မရှိသဖြင့် မိမိ၏ သဘောတူညီချက်ရရှိသော ကလေးသင်္ဂဟ၊

နာရီရောဂါပျံ့နှံ့ပေးခြင်းကိစ္စ တာဝန်ယူဆောင်ရွက်ရမည်။ ထိုသို့ဆောင်ရွက်ရန်
တစ်လအတွင်း လိုအပ်ပါက သက်ဆိုင်ရာအစိုးရဌာန၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းမချောင်း၊
အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်း မချောင်း နှင့်
ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခြင်းပေါ်၌ ဆောင်ရွက်စေနိုင်ပါသည်။

(စ) အခြားနည်းဖြင့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ခြင်းအစီအစဉ်အရ ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့
သစ်လျှောက်ထားသည့် စောင့်ရှောက်မှုအတွက် နာရီရောဂါပျံ့နှံ့ခြင်းကိစ္စ
ပုံစံမနှစ်ခြိုက်ပါဘဲ သုံးသပ်ပြီး မိသားစုထံ ပြန်လည်အပ်နှံ နိုင်သည့်
ဖြစ်နိုင်ခြေကိစ္စအားဖြင့် အကဲဖြတ်သုံးသပ်ရမည်။

အခန်း (၁၀)

အပိုင်ထိန်းခြင်းနှင့် ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခြင်း

၃၄။ အပိုင်ထိန်းသည့်မချောင်းအပေါ်၌ မိဘမချောင်းသည် ကလေးသင်္ဂဟ အပိုင်ထိန်းခြင်းနှင့်
ပြုစုစောင့်ရှောက်ခြင်း ပြုစုရာတွင် လည်းကောင်း၊ ကလေးသင်္ဂဟ
ပိုင်ဆိုင်သောပစ္စည်းများအား စီမံခန့်ခွဲရာတွင် လည်းကောင်း၊
ကလေးသင်္ဂဟ၏ အကောင်အထည်ဖော်ရေးအဖွဲ့ဝင်များနှင့် ကလေးသင်္ဂဟ၏
အသက်အရွယ် နှင့် ရင်းနှီးမှုအရ သဘောတူညီချက်အရ အလေးထား
ထည့်သွင်းစဉ်းစားရမည်။

၃၅။ မိဘနှင့်ပတ်သက်၍-

- (က) ကလေးသင်္ဂဟ၏ မူလအပိုင်ထိန်းသည့်မချောင်း ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။
- (ခ) သဘာဝအားဖြင့် ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ ကြီးပွားလာအောင်
ကျွမ်းကျင်မှုပေးပို့ခြင်းစောင့်ရှောက်ရန် တာဝန် နှင့် ကလေးသင်္ဂဟ ပိုင်ဆိုင်သော
ပစ္စည်းများအား စီမံခန့်ခွဲပိုင်ခွင့် ရှိပါသည်။

၃၆။ မိဘနှင့်ပတ်သက်၍-

- (က) ကလေးသင်္ဂဟနှင့် အတူနထိုင်ခြင်းဖြင့် စဉ်ဆက်မပြတ် ဆက်ဆံရေးရရှိသော မိခင်
သို့မဟုတ် ဖခင်သည် တစ်ဦးတည်းဖြစ်စေ၊ မိဘနှစ်ဦးလုံးက မျှဝေ၍ဖြစ်စေ
ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခြင်းနှင့် ရှေ့စေ့ရမည်။
- (ခ) ကလေးသင်္ဂဟ၏ အကောင်အထည်ဖော်ရေးအဖွဲ့ဝင်များနှင့် ကိစ္စ
အဓိကထည့်သွင်းစဉ်းစားလျက် မိဘတစ်ဦးစီ ဖြစ်စေ၊ မိဘနှစ်ဦးလုံးဖြစ်စေ
ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ ကြီးပွားလာအောင် ကျွမ်းကျင်မှုပေးပို့ခြင်း စောင့်ရှောက်ရန်

တောင်နန်းနဂါးကလေးသင်္ဂဟ ပိတ်ဆို့ဆီလင်းသော ပစ္စည်းများကိစ္စ

စီမံခန့်ခွဲပိတ်ဆို့ခွင့် ရှိစေရမည်။

၃၇။ ကလေးသင်္ဂဟနဂါးကလေးသင်္ဂဟ ပိတ်ဆို့ဆီလင်းသော မိဘတစ်ဦး သို့မဟုတ်လူငယ်
အသက်ရှင် ကျန်းမာရေးမရှိသော မိခင် သို့မဟုတ်ဖခင်သည် မိဘ၏ လူပုဂ္ဂိုလ်ခွင့်နဂါး
တောင်နန်းကိစ္စ ဆက်လက်ကျင့်သုံးရမည်။

၃၈။ ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ အပိုင်ထိန်းလိမ့်သော အောက်ပါပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးသည်
အပိုင်ထိန်းသည့်အဖြစ် ခန့်ခွင့်အပိုင် တောင်နန်းပေးသည့်စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် ဒီကရီချမှတ်ပေးရန်
သက်ဆိုင်ရာတရားရုံးသို့ လူ့အဖွဲ့အစည်းကော်မတီဝင်အဖြစ် နှိပ်စပ်သည်။

(က) မိဘမချောင်းကွဲကွဲခြင်း သို့မဟုတ် ကွဲကွဲခြင်း ဖြစ်ပွားပြဿနာကော်မတီ
ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ အပိုင်ထိန်းလိမ့် သူ၊

(ခ) လူ့အဖွဲ့အစည်း၊ အလွှဲသုံးခြင်း၊ ရက်စက်မှုတစ်ခုခု ဖြစ်ပွားနေခြင်းနှင့်
ခေါင်းပုခံယူခြင်းခံရသော ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ ကြီးပွားလွှဲပြောင်း
ကျွေးမွေးပေးခြင်းပေးခြင်းရောက်ရှိနေခြင်း ကလေးသင်္ဂဟ ပိတ်ဆို့ဆီလင်းသော
ပစ္စည်းများကိစ္စ စီမံခန့်ခွဲရေးအဖွဲ့ကော်မတီ ကလေးသင်္ဂဟ၏
အကောင်အထည်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းပေးခြင်းမရှိကိစ္စ လိမ့်လားသော
ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့ အပိုင်ထိန်းလိမ့်သူ။

၃၉။ သက်ဆိုင်ရာတရားရုံးသည်-

(က) ပုဒ်မ ၃၈ အရ လူ့အဖွဲ့အစည်းကော်မတီ စီမံခန့်ခွဲခြင်း ကလေးသင်္ဂဟ၏
အကောင်အထည်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းပေးခြင်းကိစ္စ အခိုင်အမာညွှန်သွင်းစဉ်းစားလျက်
မိဘတစ်ဦးကိစ္စဖြစ်စေ၊ ဘိဝံသဘွားတစ်ဦးကိစ္စဖြစ်စေ၊ သွေးရင်းဆွေမချိမ်း
တစ်ဦးကိစ္စဖြစ်စေ အပိုင်ထိန်းသည့်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ယင်းတို့
တစ်ဦးကိစ္စမရှိသည့်အခါ သင့်လျော်သော အခြေအနေပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးကိစ္စ
အပိုင်ထိန်းသည့်အဖြစ်လည်းကောင်း ခန့်ခွင့်အပိုင်တောင်နန်းပေးသည့်စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် ဒီကရီ
ချမှတ်ပေးခြင်းသည်။

(ခ) ကလေးသင်္ဂဟ၏ အသက်အရွယ်နှင့် ရင်းနှီးမှုကိစ္စတို့ တည်မရှိပုံပြင်
ကလေးသင်္ဂဟနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် အပိုင်ထိန်းမဟုတ်
ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်မှုကိစ္စအဖွဲ့ကော်မတီ စီမံခန့်ခွဲမှုနှင့် ဒီကရီချမှတ်ပေးခြင်း
ထိန်းကလေး သင်္ဂဟ၏ ဆန္ဒသဘာဝကိစ္စကိစ္စ ရယူရမည်။

၄၀။ သက်ဆိုင်ရာတရားရုံးက မိဘမဟုတ်သူအဖွဲ့ အပိုင်ထိန်းသည့်အဖြစ်
ခန့်ခွင့်အပိုင်တောင်နန်းပေးခြင်းကော်မတီ ကလေးသင်္ဂဟ၏

အကောင်အထည်ဆောင်ရွက်ပေးရန်အတွက် ခွင့်အာဏာပိုင်အဖွဲ့ဝင်များ
လက်ထပ်သည့်အခါမှစ၍ ကလေးသင်္ဂဟတိုင်းသည် မိဘ၊ ဘဏ္ဍာရေးတိုင်းနှင့်
တစ်ဆင့်ဆိုင်ရာအဖွဲ့ဝင်များဖြစ်ရမည်။

အခန်း (၁၁)

စရိတ်ထောက်ပံ့ခြင်း

၄၁။ ကလေးသင်္ဂဟ၏ မိဘသည် ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ ကျခွင့်အခွင့်မပြုစေရန်နှင့် ကလေးသင်္ဂဟ၏
အခြေခံ လက်ထပ်ချက်များ ဖြည့်ဆည်းထောက်ပံ့ပေးရန် တာဝန်ရှိရမည်။

၄၂။ (က) ဖခင်တိုင်းသည် လင်မယားကွဲပြားခြင်းဖြစ်စေ၊ မကွဲပြားခြင်းဖြစ်စေ
မိမိ၏သားသမီးတိုင်း ကိစ္စ စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် တာဝန်ရှိရမည်။

(ခ) ပုဒ်မ ၄၂ (က) အရ ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့ဝင် စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် တာဝန်ရှိသည့် ဖခင်က
လုပ်လေ့ကျင့်သော အခြေခံမရှိဘဲ ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့ဝင် စရိတ်ထောက်ပံ့ရန်
ပျက်ကွက်ပါက ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စများ မိခင် သို့မဟုတ် အုပ်စိုးမှုအဖွဲ့ဝင်
စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် ပျက်ကွက်သည့် ဖခင်အပေါ် သက်ဆိုင်ရာ တရားရုံးတစ်ရပ်
စရိတ်ထောက်ပံ့ရန် လျှောက်ထားစွဲဆိုနိုင်သည်။

၄၃။ သက်ဆိုင်ရာတရားရုံးသည်-

(က) ပုဒ်မ ၄၂၊ ပုဒ်မ ၄၃ (ခ) အရ ကလေးသင်္ဂဟ စရိတ်ထောက်ပံ့ရန်
လျှောက်ထားစွဲဆိုမှုတွင် လျှောက်ထားစွဲဆိုမှု ခံရသော ဖခင်ကစရိတ်ထောက်ပံ့ရန်
လုပ်လေ့ကျင့်သော အခြေခံမရှိဘဲ ပျက်ကွက်ခြင်း တွေ့ရှိပါက
ကလေးသင်္ဂဟတစ်ဦးလျှင် လစဉ်ကျပ် ၅၀၀၀ ထက် မပိုသော စရိတ်ပေးစေရန်
အမိန့်ချမှတ်နိုင်သည်။

(ခ) ပုဒ်မ ၄၃ (က) အရ ချမှတ်သည့်စရိတ်ကိစ္စ လျှောက်ထားစွဲဆိုမှု ခံရသည့် ပေးဆောင်ရန်
ပျက်ကွက်လျှင် ရာဇဝတ်ကျင့်မှုထုတ်ပေးမှုနှင့်အညီ
ဒဏ်ငွေမဆောင်ရွက်ပျက်ကွက်သက်ဆိုင်မှုမှတစ်ဆင့် ဒဏ်ငွေအရကောက်ခံခြင်း ဆိုင်ရာ
လုပ်ငန်းလုပ်ဆောင်မှုများနှင့်အညီ ကောက်ခံခြင်းရရှိသည့် ငွေကိစ္စ
ချမှတ်ထားသည့်စရိတ်အတွက် လျှောက်ထားစွဲဆိုမှု အား ပေးရမည်။

အခန်း (၁၂)

ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးမဏ္ဍိုင်

၄၄။ ကလေးသင်္ဂဟတိုင်းသည်-

(က) ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမရှိစေဘဲ ကျန်းမာရေးဆီလင်းရာ အခွင့်အရေးမချွေး
ရရှိစေရမည်။

(ခ) နှိပ်စက်တောင်းခံမှု ချွေးတောင်းသော ကျန်းမာရေးဆီလင်းရာ မူဝါဒများနှင့်အညီ
ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုကိစ္စ ကိစ္စ ခံယူခွင့်ရရှိသည်။

(ဂ) ရုပ်ပိုင်းဆီလင်းရာနှင့် စိတ်ပိုင်းဆီလင်းရာ
ကျန်းမာရေးစိတ်ပိုင်းချွေးတောင်းမှုများနှင့် ကိစ္စကိစ္စညီစွာ ခံစားခွင့် ရရှိစေရမည်။

၄၅။ ကျန်းမာရေးနှင့်အသားကစားဝန်ကြီးဌာနသည်-

(က) ကလေးသင်္ဂဟများ ကျန်းမာရေးဆီလင်းရာ အခွင့်အရေး
ထိခိုက်စေသည့်စားသုံးဆေးဝါးများနှင့် လိင်အပင်သော နှိပ်စက်တောင်းခံမှု
အထောက်အပံ့နှင့် အရင်းအမြစ်များ ခွဲဝေချွေးတောင်းပေးရေးအတွက်
ပြည်ထောင်စုအစိုးရ အဖွဲ့ဝင်များ တင်ပြဆောင်ရွက်ရမည်။

(ခ) မွေးကင်းစကလေးများအပေါ် ကလေးသင်္ဂဟတိုင်း
ကျန်းမာရေးဖွံ့ဖြိုးရေးအတွက် လိင်အပင်သော
ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုများအား စီမံချွေးတောင်း
ချွေးတောင်းဆောင်ရွက်ရမည်။

(ဂ) ကလေးသင်္ဂဟ၏ ကျန်းမာရေးကိစ္စ အနုတရားဖြစ်စေမှုနှင့်အညီ အစားအသောက်၊
အသုံးဆေးအထောက်အပံ့ နှင့် ဆေးဝါးများအပေါ် ရုပ်ပိုင်းလူမှုအလေ့အထများကိစ္စ
ဆန်းစစ်၍ သင့်လျော်သော အစီအမံများ ချွေးတောင်း ဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၁၃)

ပညာရေးဆီလင်းရာ အခွင့်အရေးမချွေး

၄၆။ ကလေးသင်္ဂဟတိုင်းသည်-

(က) ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမရှိစေဘဲ ပညာသင်ယူမှုဆီလင်းရာ အခွင့်အရေးမချွေး
ရရှိစေရမည်။

(ခ) နှိပ်စက်တောင်းခံမှု ဖွင့်လှစ်သော အခြေခံပညာကျွမ်းကျင်ရေး
အမျိုးသားပညာရေးဥပဒေနှင့်အညီ အခမဲ့ပညာသင်ယူခွင့်ရရှိသည်။

(ဂ) တိုင်းရင်းသားများ၏ စာပေ၊ ဘာသာစကား၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အနုပညာနှင့်
လေ့ထုံးစံများ ဖွံ့ဖြိုးရေး အတွက် သင်ယူစောင့်ရှောက်ထိန်းသိမ်းခွင့်ရရှိသည်။

၄၇။ ပညာရေးဝန်ကြီးဌာနသည်-

- (က) ကလေးသမားသင်တန်းမမျှတမှု ပညာသင်ယူမှုအခွင့်အရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေး ထိခိုက်စေရာ ခံစားခွင့်ရရှိစေရန် လိုအပ်သော နှိုင်းယှဉ်ချိန်ညှိရေး အထောက်အပံ့အကူအညီ အရောင်းအမြှေးမချထား ခွင့်အမျိုးမျိုးပေးအပ်ရေးအတွက် ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ တင်ပြဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ခ) နှိုင်းယှဉ်ချိန်ညှိရေး ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်မှုသော အခြေခံပညာကျောင်းမရှိသော တိုင်းဒေသကြီး သက်တမ်းပညာ အဆင့်အထိ အခမ်းအနားပညာသင်ယူခွင့်ရရှိစေရန် ဦးတည်ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဂ) ကလေးသမားသင်တန်းမမျှတမှု ပညာသင်ယူမှုအခွင့်အရေးအခွင့်အလမ်း အပြည့်အဝရရှိနိုင်စေရန် ကျောင်းအခန်းပေးခြင်း၊ ကျောင်းခန်းမပေးခြင်း၊ ကျောင်းခန်းမခံစားခြင်း၊ ကျောင်းခန်းမထုတ်ဝေခြင်း၊ ကျောင်းခန်းမထုတ်ဝေခြင်း၊ ကျောင်းခန်းမထုတ်ဝေခြင်း၊ လိုအပ်သော အစီအမံမမျှတမှု ချွတ်ယွင်းဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဃ) နှိုင်းယှဉ်ချိန်ညှိရေး ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်မှုသော ကျောင်းမရှိသော တိုင်းဒေသကြီး အခြေခံအုတ်ခဲအခွင့်အရေးမမျှတမှု ကျောင်းမရှိသော ကလေးသမားသင်တန်း နှိုင်းယှဉ်ချိန်ညှိရေးမရှိသော ကလေးသမားသင်တန်း များ ပညာသင်ယူခွင့်ရရှိရေး အတွက် ကျောင်းပေးခြင်း၊ ပညာရေးအဖွဲ့အစည်း ပေးခြင်း၊ အခြေခံအုတ်ခဲအခွင့်အရေးမမျှတမှု အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာသင်တန်း ဖွဲ့စည်းပေးခြင်းဆိုင်ရာ အစီအမံမမျှတမှု ချွတ်ယွင်းဆောင်ရွက်ရမည်။
- (င) တိုင်းဒေသကြီးအစိုးရများ၏ စာပေး၊ ဘာသာရေး၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အနုပညာနှင့် လေ့လာရေးဝန်ဆောင်မှုများ ဖွဲ့စည်းပေးခြင်း စေရန် သင်တန်းမရှိသော တိုင်းဒေသကြီးအတွက် ကူညီဆောင်ရွက်ရမည်။

အနည်း (၁၄)

**ကလေးသမားသင်တန်း အလုပ်လုပ်ကိုင်ခြင်းနှင့် အခွင့်အလမ်းပေးခြင်း
အလုပ်လုပ်ခွင့်အခွင့်အရေး**

- ၄၈။ (က) မည်သည့် ကလေးသမားသင်တန်းကိစ္စမျှ အခွင့်အလမ်းပေးခြင်း အလုပ်လုပ်ခွင့်အခွင့်အရေး သိရှိမှုမဟုတ် အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ပေးခြင်းမပေးရ။
- (ခ) အလုပ်လုပ်ကိုင်ခြင်းမရှိသော ကလေးသမား၏ အသက်သည် ၁၄ နှစ်အောက်မရှိစေရ။ အကယ်၍ နှိုင်းယှဉ်ချိန်ညှိရေး ပညာရေးရရှိမှုမရှိသော အခမ်းအနားပညာ အသက်သည် ၁၄ နှစ်အောက်မရှိစေရ ပညာရေးရရှိမှုမရှိသော ကလေးသမား၏

အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရန်အတွက် အသက်သည် ထိခိုက်မှုပိုမို ပိုမို၍ သတိမတတ်တောင်းသော
အသက်ထက်မငယ်စေရ။

- (ဂ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ သတိမတတ်တောင်းသော အသက်ထက်ပိုမို၍ ကြီးသည့် ကလေးသင်္ဂဟသည်
ကချမ်းမာရေးကောင်စီမှ ဝန်ထမ်းအဖြစ် သက်ဆိုင်ရာအလုပ်လုပ်ကိုင်
လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရန်အတွက် တည်ဆဲအလုပ်သမား ရောင်းရာ ဥပဒေမချောင်းနှင်အညီ
အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိသည်။

၄၉။ အလုပ်သမား၊ လူဝင်မှုကြီးကြွယ်ရောင်းနှင့် ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာနသည်-

- (က) ဘေးအန္တရာယ်ဖြစ်စေရန်အန္တရာယ်ရှိသော လုပ်ငန်းအမျိုးအစားများ၊
လုပ်ငန်းခွင်များကိစ္စ သက်ဆိုင်ရာ အလုပ်ရောင်းအဖွဲ့အစည်း၊
အလုပ်သမားအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးခြင်း သတိမတတ်တောင်းရမည်။
- (ခ) ဤဥပဒေနှင့်အညီ ကလေးသင်္ဂဟများ အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရေး၊
အလုပ်လုပ်ကိုင်သော ကလေး သင်္ဂဟများအား ကာယနိဂ္ဂဟပြုစောင့်ရှောက်ပေးစေမည့်
အပြုအမူ၊ အပြုအမူအပေါ်အဝင် လုပ်ငန်းခွင်ဘေးအန္တရာယ် ကင်းရှင်းရေးနှင့်
ကချမ်းမာရေး၊ ရပ်ကွက်ခွဲများထိခိုက်မှုစစ်ဆေးမှုများမပြုစေရေးနှင့်
ကာကွယ် စောင့်ရှောက်ရေး တိရစ္ဆာန်အတွက် သက်ဆိုင်ရာ
ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးဌာနများနှင့်ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ပေးခြင်း စီမံဆောင်ရွက်ရမည်။

အနိမ့် (၁၅)

မသန်စွမ်းကလေးသင်္ဂဟများ

၅၀။ မသန်စွမ်းကလေးသင်္ဂဟများသည်-

- (က) မွေးရာပေါ် အသက်ရှင်သန်ခွင့်ရရှိခြင်း ကလေးသင်္ဂဟအခွင့်အရေး၊
လွတ်လပ်စွာပြောဆိုခွင့်နှင့် ကိစ္စကွယ်ပိုင်ခွင့်အပေါ်အဝင်
အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကိစ္စ အခြားသန်စွမ်းသည့် ကလေးသင်္ဂဟများနှင့်တူ
ခံစားခွင့်ရရှိသည်။
- (ခ) မသန်စွမ်းသူများ၏ အခွင့်အရေးဥပဒေပေါ် အခွင့်အရေးမချောင်းအပြင်
သန်စွမ်းသူကလေးများနှင့် တန်းတူခံစားခွင့်ရရှိသည်။
- (ဂ) ကိစ္စထိခိုက်မှုပိုမိုဖြစ်ပွားသည့် သက်ဆိုင်ရာများမရှိသည့် ဥပဒေအောက်တွင်
မသန်စွမ်းကလေးသင်္ဂဟများ၏ အကောင်အထည်ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းပစ္စည်းအတွက်
တည်ဆဲဥပဒေနှင့်အညီ မိဘ သို့မဟုတ် အုပ်စုထိန်းသည့် ကိစ္စများ
စီစဉ်ဆောင်ရွက်ခွင့်ရရှိသည်။

(ဃ) နှိပ်စက်ထိခိုက်စားနပ်ရိက္ခာ အကုသိုလ်မရှိစေရန်အတွက် အကဲဖြတ်ပေးရမည်။
အိမ်ထောင်ရေးအကဲဖြတ်ပေးရန်အတွက် အမျိုးသမီးအပေါ်အထူးအလေးထားရမည်။
ခေတ်မီပညာရေးပေးရန်အတွက် အခွင့်အရေးတူညီစေရန်အတွက် အကဲဖြတ်ပေးရမည်။
အကဲဖြတ်ပေးရန်အတွက် အခွင့်အရေးတူညီစေရန်အတွက် ရှိပါသည်။

၅၁။ မသန်စွမ်းကလေး သင်္ဂဟတိုင်းအတွက်-

- (က) ရှေးဦးစွာ ကလေးသင်္ဂဟပညာရေးအဖွဲ့အစည်းတို့ကို ဘဝတစ်သက်တာ သင်ယူပေးရမည့်အတွက် အပေါ်အထူးအလေးထားရမည်။
- (ခ) မိမိတို့အဖွဲ့အစည်းအတွက် ရပ်ရွာ သို့မဟုတ် အနီးစပ်ဆုံးအထောက်အကူ ပေးရန်အတွက် အထူးအလေးထားရမည်။

၅၂။ ပညာရေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် ဝန်ကြီးဌာနအဖွဲ့အစည်းအတွက်-

- (က) အခြေခံပညာအဆင့်အတန်း တက်ရောက်စေရန်အတွက် မသန်စွမ်းကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့အစည်း ပညာ သင်ယူပေးရန်အတွက် လိုအပ်သည့် အထောက်အကူ ပေးရမည်။
- (ခ) လူတိုင်းအဖွဲ့အစည်းအတွက် ပညာရေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် အထူးအလေးထားရမည်။

၅၃။ ကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် အဖွဲ့အစည်းအတွက် ဝန်ကြီးဌာနအဖွဲ့အစည်းအတွက်-

- (က) မသန်စွမ်းကလေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် ကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် အထူးအလေးထားရမည်။
- (ခ) မသန်စွမ်းကလေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် ကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် အထူးအလေးထားရမည်။
- (ဂ) မသန်စွမ်းကလေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် ကျန်းမာရေးအဖွဲ့အစည်းအတွက် အထူးအလေးထားရမည်။

ကလေးလက်ခံသောမိဘများအထိ အခမဲ့ သင်တန်းပေးပို့ရန် မသန်စွမ်းသည့်မိဘများ ကျခံနိုင်သည့် နည်းလမ်းများဖြင့် ရရှိနိုင်ရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။

- ၅၄။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ပုဒ်မ ၅၀ နှင့် ၅၁ တို့အရ မသန်စွမ်းသည့်မိဘများ၏ အခြေခံအခွင့်အရေးများ ရရှိစေရန်အတွက် ပြည်ထောင်စုဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေဖြင့် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့သို့ တစ်ပြိုင်တည်း ဝန်ကြီးဌာနအစိုးရအဖွဲ့အစည်းများဖြင့် အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရမည်။
- ၅၅။ အမျိုးသမီးများကောင်းတင်ပါသည့် မသန်စွမ်းသည့်မိဘများအား စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ၊ ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ပြုစုပျိုးထောင်ရေးနှင့် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးတို့အတွက် ကောင်းတင်ရန်ပုံငွေနှင့် ပြည်ပမှ စေတနာ့ရှင်များ၏ ထောက်ပံ့မှုများဖြင့် စီမံခန့်ခွဲမှုများဆောင်ရွက်ပေးရန်အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက် ရမည်။

အခန်း (၁၆)

ကလေးသမားအပေါ် အကျိုးဆိုးကျရောက်စေမှုကင်းရှင်းရေးဥပဒေ

- ၅၆။ မည်သည့်ကလေးသမားအပေါ် တစ်နှစ်လျှင် နှစ်ဆင့်ကျော် နှစ်ဆင့်ကျော် သို့မဟုတ် ထပ်မံတစ်ကြိမ် အကျိုးဆိုးကျရောက်စေမှုကင်းရှင်းရေး ဥပဒေအရ ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကျိုးဆိုးကျရောက်စေမှုကင်းရှင်းရေး အကျိုးဆိုးကျရောက်စေမှုကင်းရှင်းရေး အကျိုးဆိုးကျရောက်စေမှုကင်းရှင်းရေး မပြုလုပ်ရ။
- ၅၇။ ပုဒ်မ ၅၆ ပါ အကျိုးဆိုးကျရောက်စေမှုကင်းရှင်းရေးခံရသော ကလေးသမားများအပေါ် အခက်အခဲများ ပြုစုပေးရန်အတွက် ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းများသည်-
 - (က) မိဘ သို့မဟုတ် အပိုင်ထိန်းသည့်မိဘများ ကလေးသမား၊
 - (ခ) ရက်စက်သော သို့မဟုတ် ယုတ်မာသော မိဘအပိုင်ထိန်းသည့်မိဘများ ထိန်းသိမ်းမှုအခက်အခဲများဖြင့် ကလေးသမား၊
 - (ဂ) အဆိုးဝါးဆုံးပုံစံဖြင့် အလုပ်ခိုက်စေခြင်းခံရသည့် ကလေးသမား၊
 - (ဃ) လမ်းပေါ်နေကလေးသမား၊
 - (င) တရားရုံးတစ်ရပ် အမှုရင်ဆိုင်ရသော ကလေးသမား၊
 - (စ) လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ ခေါင်းစီးပုံဖြင့် ခံရသော ကလေးသမား၊
 - (ဆ) လူကုန်ကူးခြင်းခံရသော ကလေးသမား၊

- (ဃ) လက်နက်ကိရိယာပစ္စည်းပစ္စည်းအမျိုးမျိုးစုံပစ္စည်းကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်းအား
ချစ်စားဖောကမ်ဗုဒ္ဓအားအားအား အတူတူ တစ်ဘဝကိရိယာပစ္စည်းအား
အရင်းယူတရားစွဲဆိုင်တင်ပို့ရင်းအတူတူ ဆောင်ရွက်ရမည်။ အကယ်၍ ချစ်စားဖောကမ်
သမ္ပုဒ်အားသည် တစ်ဖက်ဖော်သား စစ်မဂ္ဂထမ်းမေးဖမ်းဖြစ်ပါက စစ်ဘက်တရားစီရင်ရေးအရ
အရင်းယူဆောင်ရွက် နှိပ်စက်ရန် လွှဲပို့ခြင်းပေးပေးရမည်။ ထိုသို့သို့
လွှဲပို့ခြင်းပေးပေးခြင်းအား စစ်ဘက်တရားရုံး၏ ဆုံးဖြတ်ချက်မိတ္တူကိရိယာ
တစ်ဖက်ဖော်သမ္ပုဒ်ချစ်စားဖောကမ်ခံရသော ကလေးသင်္ဂဟ၏ မိသားစုထံ ပေးပို့ရမည်။
- (င) လက်နက်ကိရိယာပစ္စည်းပစ္စည်း ပါဝင်ပတ်သက်သော ကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်းအား သေဒဏ်၊
ထောင်ဒဏ် တစ်သက်၊ နှစ်အကျဉ်းဒဏ်ပေးခြင်း ထောင်ဒဏ် သိက္ခာမာတင် ထောင်ဒဏ် နှစ်
၂၀ ချစ်စားပိုင်ခွင့်သော ပြစ်မှုများအား မအာပ အခြားပြစ်မှုများစစ်ရပ်ရပ်ဖြစ်နိုင် စွဲဆိုင်သည့်
အမတ်ကိရိယာ ပိုင်ဆိုင်မှု ကလေးသင်္ဂဟပိုင် လူမှုအုပ်စုထံပေးပေးခြင်း၊ ဌာနသို့
လွှဲပို့ခြင်းပေးပေးခြင်း သင့်တန်ကျင့်သော၊ ပရဟိတဂဟော သိက္ခာမာတင်
ယာယီစောင့်ရှောက်ရေး ဂဟောတစ်ပုဂ္ဂိုလ် ပြုစုခြင်းစောင့်ရှောက်ရေး ခံယူစေရမည်။
- (စ) ပစ္စည်းပစ္စည်း၏ ရလဒ်အဖြစ် နေရပ်စွဲဆိုင်သော ကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်းအား
ဒုက္ခခံစားရသော ကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်း များ၏ ဘဝရပ်တည်ရန်ခက်ခဲမှုကိရိယာ
ထည့်သွင်းစည်းစဉ်းပေးခြင်း အနုပညာပေးလျက်ရှိခြင်းစွဲဆိုင် အခြေခံဆောင်ရွက်မှုများ
ကိရိယာ ပိုင်ဆိုင်မှုစောင့်ရှောက်မှုအတွက် ဦးစွာပေးပေးကိရိယာအဖြစ် ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဆ) ဤအချက်ပေါ် ပြုစုပေးခြင်းချစ်စားဖောကမ် ကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်းအား အပါအဝင်
အရင်းယူဆောင်ပေးခြင်းသမ္ပုဒ်အားလုံး ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်သိကျွမ်းသည့်
လိမ္မော်ကိရိယာ ပြစ်မှုများ သင့်လျော်သောညှိသောလမ်းပေးဖွဲ့ခြင်း သတင်းပေးခြင်းချစ်
ခင်ခြင်းနှင့် အသိပညာပေးခြင်းလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ဇ) စုဆောင်းခံရသော သိက္ခာမာတင် အသုံးပြုခံရသော ကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်းအား
လက်နက်ကိရိယာပစ္စည်းပစ္စည်း အတူတူ ထိခိုက်စွဲဆိုင်သော ကလေးသင်္ဂဟပစ္စည်းအား
ယင်းတစ်ပုဂ္ဂိုလ် ရှိသည့်ပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် စိတ်ပိုင်ဆိုင်မှုပိုင်ရာ ပြန်လည် ကောင်းမွန်စေရန်
ပြုစုမှုကိရိယာပစ္စည်း ပြန်လည်ထူထောင်ရေးအတွက်လည်းကောင်း၊
ပညာသင်ကြားရေး အတွက်လည်းကောင်း၊ လူမှုအသိပညာပေးခြင်းအတွက်
ပြန်လည်ဝင်ဆံ့ ပေးခြင်းစည်းနှိပ်ရေးအတွက် လည်းကောင်း
အစီအမံများချစ်စားဖောကမ်ပေးခြင်း သင့်လျော်သော အကူအညီများပေးရမည်။

၆၁။ မညီသည့်အခါ လက်နက်ကိုင်ပိုင်ပစ္စည်းပစ္စည်းအတိုင်း ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေ

အောက်ဖော်ပြပါ ချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း မညီသည့်အခါ ကျွေးဆီလင်းရာဥပဒေ

ပြစ်မှုကျူးလွန်ရာဥပဒေအတိုင်း-

- (က) ကလေးသင်္ဂဟကိုင် စုဆောင်းခြင်းနှင့် လက်နက်ကိုင်ပိုင်ပစ္စည်းအတိုင်း အသုံးပြုခြင်း၊
- (ခ) ရခိုင်လက်နက်ကိုင်ပစ္စည်း သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်း သို့မဟုတ် သယ်ယူရန် အနိမ့်အထက်ဆင့်ခေါင်းခြင်း၊
- (ဂ) ကိုင်လက်အင်ဂျင်ထိခိုက်ပျက်စီးစေခြင်း သို့မဟုတ် သတ်ဖြတ်ခြင်း၊
- (ဃ) လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊
- (င) ကျွေးဆီလင်းရာဥပဒေ သို့မဟုတ် ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေဆိုင်ရာ ကျွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း တစ်စုံတစ်ရာ ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်း၊
- (စ) လူသားချစ်သော အကျိုးအမြတ် အကူအညီ၊ အထောက်အပံ့နှင့် ဝန်ဆောင်မှုပေးခြင်းမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ဖြစ်ပေါ်ခြင်း။

၆၂။ လက်နက်ကိုင်ပိုင်ပစ္စည်းပစ္စည်းအတိုင်း ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေ

အခွင့်အရေးမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေ ရမည်-

- (က) ရပိုင်ပိုင်ဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်းနှင့် လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ လူ့စွမ်းရည်နှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်း၊ လူ့စွမ်းရည်နှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်းနှင့် ခေါင်းဆောင်မှုပေးခြင်းနှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်း၊ ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းနှင့် တစ်စုံတစ်ရာ ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်း၊
- (ခ) အတင်းအကြပ် လိင်ဆိုင်ရာ ရန် နှစ်ပတ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်း သို့မဟုတ် အခြားရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော၊ လူ့စွမ်းရည်နှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်းမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း သို့မဟုတ် ခေါင်းဆောင်မှုပေးခြင်းနှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်းနှင့် အခြားရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော၊ လူ့စွမ်းရည်နှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်းမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းနှင့် တစ်စုံတစ်ရာ ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်း၊
- (ဂ) အကြမ်းဖက်ခြင်းတစ်ရပ်ရပ်ကြောင့် ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းခြင်း၊ သို့မဟုတ် ပြင်ပသားလူနှင့် မပြုသော စစ်ဆေးမှုတို့ နှစ်ပတ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်းနှင့် အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်း၊
- (ဃ) ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေ ချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ရပိုင်ပိုင်ဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊ ကျွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း ကလေးသင်္ဂဟမချွေးဆီလင်းရာဥပဒေအတိုင်း အကျိုးအမြတ် အကူအညီ ပေးခြင်းနှင့် ရပိုင်ပိုင်ဆိုင်ရာ နှစ်ပတ်စက်ညှဉ်းပန်းခြင်း

(က) ကလေးသမားအား လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ ခင်ပွန်းဖွဲ့ခြင်းပိုင်ခွင့်ပေးခြင်း။

အကူအညီအမတ်အဖွဲ့က ကလေးသမား၏ ကိစ္စကို အခမဲ့အလုပ်ခွင်ကိစ္စ
လွှဲပြောင်းပေးခြင်း၊ သို့မဟုတ် ကလေးသမားကို အခမဲ့အလုပ်ခွင်ပေးခြင်း၊
ထိခိုက်မှုမှ ခံစားရန်အလို့ငှာ ရောင်းချခြင်း၊ ကမ်းလှမ်းခြင်း၊
လွှဲပြောင်းပေးခြင်းအပေါ် ဝန်ခံခြင်း၊ သို့မဟုတ် လက်ခံခြင်း။

(ခ) ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့အစည်းပေးခြင်း၊ ခင်ပွန်းအလို့ငှာ ကမ်းလှမ်းခြင်း၊
ရယူခြင်း၊ ဝယ်ယူခြင်း၊ သို့မဟုတ် ထောက်ပံ့ခြင်း။

(ဂ) ကလေးသမားသည် ညီညွတ်စွာ ပြုလုပ်ခွင့်ပေးခြင်း၊ ခင်ပွန်းအလို့ငှာ ကမ်းလှမ်းခြင်း၊
ရောင်းချခြင်း၊ လက်ဝယ်ပိုင်ဆိုင်ခြင်း၊
ပြည်ပမှတစ်ဆင့် ပြောင်းရွှေ့ခြင်း၊ သို့မဟုတ် ပြည်ပသို့ ပြောင်းရွှေ့ခြင်း။

၆၇။ (က) ဤအခန်းပေါ် ပြစ်မှုများသည် ကလေးသမား အခွင့်အရေးမမျှတမှု
သက်ဆိုင်သည်အပြင် ဆိုင်ရာ ကိစ္စအခြေအနေအထား၏ နောက်ဆက်တွဲ
ပရိတ်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့ဝင်အဖွဲ့ဝင်အချင်းချင်းချစ်သည့် စာချုပ်အစည်းအဝေး
တရားခံလွှဲပြောင်းပေးခြင်းပေးခြင်းသည် ပြစ်မှုများတစ်ခုပေါင်းသည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

(ခ) ဤအခန်းပေါ် ပြစ်မှုတစ်ခုခုအတွက် ကလေးသမားအခွင့်အရေးမမျှတမှု
သက်ဆိုင်သည်အပြင် ဆိုင်ရာ ကိစ္စအခြေအနေအထား၏
နောက်ဆက်တွဲပရိတ်ဆိုင်ရာ အဖွဲ့ဝင်အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦး၏
တစ်ဦးအဖွဲ့ဝင်အဖွဲ့ဝင်အချင်းချင်းချစ်သည့် စာချုပ်အစည်းအဝေး
အဖွဲ့ဝင်အဖွဲ့ဝင်အချင်းချင်း အကူအညီပေးခြင်းကိစ္စအစဉ်စာချုပ်အစည်းအဝေး
တည်ဆဲဥပဒေအညီ ဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၁၉)

**ကလေးသမား၏ ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းမမျှတမှုနှင့် မိဘ၊ အုပ်စုထိန်းသိမ်းမှုနှင့် ဆရာ၊
ဆရာမများ၏ တာဝန်ဝတ္တရားမမျှတမှု**

၆၈။ ကလေးသမားတို့သည် အသက်အရွယ်အလိုက်
အောက်ပါကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းမမျှတမှုကိစ္စ လိုက်နာမှု ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းထိန်းသိမ်းမှု-
(က) တရားဥပဒေကို စောင့်ဆိုင်းထိန်းသိမ်းမှုကိစ္စဖြစ်ခြင်း၊
(ခ) အသက်အရွယ်နှင့် ရင်းနှီးမှုကိစ္စများလက်ဆွဲမှုနှင့်အမျှ မိဘ၊ အုပ်စုထိန်းသိမ်းမှုကိစ္စ
ဆိုင်ရာသမားအဖွဲ့ဝင်အဖွဲ့ဝင်အချင်းချင်း လေးစားမှုကိစ္စ လိုက်နာမှုကိစ္စ မိမိ၏ အခွင့်အရေးမမျှတမှု
လက်ခံကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းဖြစ်ခြင်း။

(ဂ) မိဘ၊ အပုဂံထိန်းသင်္ဂဟနှင့် ဆရာ၊ ဆရာမများ၏ သွန်သင်မှုကိရုခံယူပုံခြံး ပညာသင်ယူခြံး၊

(ဃ) ကျွေးတင်စည်းကမ်းနှင့် ရပ်ရွာစည်းကမ်းများကိရုလည်းကွေး၊ လူမှုကွေးစည်းကမ်းနှင့် ဘာသာရေး ကျင့်ဝတ်များကိရုလည်းကွေး၊ လေးစားလိကိနာပုံခြံး ရပ်ရွာအတွင်းတဝန်သိသကွစီဦးအဖွဲ့စီ နထိရင် ကျင့်ကိခြံး၊

(င) မိမိရပ်ရွာအသိကိအဝန်၏ ကွေးတင်စည်းကမ်းသို့ အစည်းအလာများ၊ တန်ဖိုးများ၊ ဘာသာစကား၊ ယုန်ကိညွှန်ကိကွေးကွေး၊ ယုန်ကျွေးမကွေးကိကိ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှုကိခြံး၊

(စ) အကိသကွေးခြံး၊ ဆေးလိပ်သကွေးခြံး၊ မူးယစ်ဆေးဝါးသုံးစွဲခြံး၊ စိတ်ကိပုံခြံးလဲစသော ဆေးဝါးသုံးစွဲခြံး၊ လေးစားကွေးခြံး သိရုမဟုတ် အခြံးအကျင့်စောရိတု ပျက်ပခြံးဖွယ်ရာ အမူအကျင့်များ မှ ရှေးတင်ကိခြံး။

၆၉။ မိဘ၊ အပုဂံထိန်းသင်္ဂဟနှင့် ဆရာ၊ ဆရာမများသည် ကလေးသင်္ဂဟများက ပုဒ်မ ၆၈ ပါ ကျင့်ဝတ် စည်းကမ်းများကိ လိကိနာစောင့်ထိန်းသည့် အလေးအထူးရန် ရိကိနာကိပုံခြံးဒဏ်ပေးမကွေးအပါအဝင် အပုံစံပေးမကွေး ပုဂံစိတ်စိမချိကိတိရု အသုံးမပြုဘဲ ကျိကွေးခြံးပခြံးလမ်းညွှန်ပခြံးရမည်။

၇၀။ အချိကွေးသားကွေးတင်သည် ပုဒ်မ ၆၈ ပါကလေးသင်္ဂဟများက ယင်းတိကွေး ကျင့်ဝတ်စည်းကမ်းများ လိကိနာကျင့်သုံးရကွေးအတွက်လည်းကွေး၊ ပုဒ်မ ၆၉ ပါ မိဘ၊ အပုဂံထိန်းသင်္ဂဟနှင့် ဆရာ၊ ဆရာမများက ရှေးတင်ကိခြံးရမည့်အချိကွေးကိ ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှုကိခြံးအတွက်လည်းကွေး ကျွေးတင်သားများ၏ မိဘများ၊ ရပ်မိရပ်ဖများနှင့် ဆရာ၊ ဆရာမများအား အသိပညာပေးခြံးကိ ကျယ်ကျယ်ပခြံးဆင်ကိခြံး။

အခန်း (၂၀)

အခြံးနည်းလမ်းဖွင့် လွှဲပခြံးဆင်ကိခြံး

၇၁။ ပုံစံမကွေးလွန်ကိခြံး စွမ်းစွဲခံရသော ကလေးသင်္ဂဟနှင့် ပတ်သက်၍-

(က) အခြံးနည်းလမ်းဖွင့် လွှဲပခြံးဆင်ကိခြံး လုပ်ငန်းစဉ်ဆင်ကိခြံး သင့် မသင့် အကိပါ အချိကွေးကိ ထည့်သွင်းစည်းစားရမည်-

(၁) ကျေးဇူးလွန်သည်နှင့် ပြစ်စဉ်များ၏သဘာဝ၊ ကျေးဇူးလွန်ရသည်နှင့် အကြောင်းရင်းရင်းနှစ်ခုနှင့် အခြေအနေ၊

(၂) ထိခိုက်မှုပုံစံများမရှိသေးကိစ္စ မကြားခံက ကျေးဇူးလွန်လေ့ရှိမှု မရှိပါ။

(၃) ကလေးသမား၏ အသက်အရွယ် အသိဉာဏ်ဖွံ့ဖြိုးမှု၊ ရင်းနှီးမှုကိစ္စများ အခြေအနေ၊

(၄) မိသားစု အနာအထာအန္တရာယ်နှင့် ပတ်သက်သည့်ကိစ္စများမရှိမှု အခြေအနေ၊

(၅) ပြစ်စဉ်များကျူးလွန်ခြင်းခံရသူ၏ ထိခိုက်မှုကိစ္စများမရှိမှု ပြစ်မှုပုံစံကိစ္စများပေးနိုင်မှုမရှိမှု ရှိ မရှိပါ။

(၆) ကလေးသမားက ပြစ်စဉ်များကျူးလွန်ကြောင်း သက်သေအထောက်အထား ခံနိုင်မှုမရှိမှု ရှိ မရှိပါ။

(၇) ရုပ်ရဝေလူမှုအဖွဲ့အစည်း ဘေးကင်းရေးအန္တရာယ်မရှိမှု ရှိနိုင်မှုမရှိမှု မရှိနိုင်ပါ။

(ခ) အခြားနည်းလမ်းဖြင့် လွှဲပြောင်းဆောင်ရွက်ခြင်းလုပ်ငန်းစဉ်ကိစ္စ ဆောင်ရွက်ရန် သင့်တော်ရာ ရှိပါက စွဲတပ်ဖွဲ့စည်း စုစည်းဆောင်ရွက်ခြင်းမပြုမီ အဆင့်တစ်ခုဖြင့်စစ်ဆေး၊ ရှိပါက အန္တရာယ်ရှိမှုမရှိဆဲဆောင်ရွက်ရန်အဆင့်တစ်ခုဖြင့်စစ်ဆေး ဤအခန်းပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ သက်ဆိုင်ရာအဆင့်အလုပ်ကိစ္စ ကျင့်သုံးမှုအထောက်အထား ဆောင်ရွက်နိုင်ပါသည်။

၇၂။ ပြစ်မှုကျူးလွန်ကြောင်း စွဲတပ်ဖွဲ့စည်းခံရသော ကလေးသမားမှာ ပုဒ်မ ၇၁၊ ပုဒ်မခွဲ (က) ပါ အချက်များနှင့် အကျိုးပေးမှု အခက်အခဲအချက်တစ်ရပ်ရပ်နှင့် အကျိုးပေးမှု အခြားနည်းလမ်းဖြင့် လွှဲပြောင်း ဆောင်ရွက်ခြင်း လုပ်ငန်းစဉ်မပြုမီ ဆောင်ရွက်ခြင်းမပြုရ-

(က) သေဒဏ်၊ ထောင်ဒဏ်တစ်ခုခု၊ နှစ်စဉ်အကျိုးပေးမှုအထောက်အထား သိသည့်အတိုင်း နှစ် ၂၀ ထောင်ဒဏ် ချမှတ်နိုင်သော ပြစ်မှုအပေါ်အထောက်အထားဒဏ်ခန့်မှန်းမှုနှင့်အထက် ပြစ်ဒဏ်ပေးနိုင်သော ပြစ်မှုကျူးလွန် ခဲ့ခြင်း၊

(ခ) အကျိုးပေးမှုစွမ်းရည်တစ်ခုခု လွန်ကဲစွာပျက်စီးနေသော သိသည့်အတိုင်း ထိခိုက်မှုရှိမှု၊ မရနိုင်မှုလောက်အထောက်အထား သိသည့်အတိုင်း နေသော ကလေးသမားဖြင့်ကြောင်း ခံနိုင်မှုမရှိသော အထောက်အထားများ တွေ့ရှိခြင်း၊

(ဂ) ထောင်ဒဏ် သုံးနှစ်နှင့်အထက် ပြစ်ဒဏ်ပေးနိုင်သော ပြစ်မှုတစ်ခုခုဖြင့် ပြစ်မှုကျူးလွန်မှု ဖြစ်ခြင်း။

၇၃။ အချိုးသားကောင်းမတီ၏ လမ်းညွှန်မှုမရှိမှုဖြင့် လူမှုအဖွဲ့အစည်းထိခိုက်မှုရှိမှု၊ ပြစ်မှုကျူးလွန်ကြောင်း စွဲတပ်ဖွဲ့စည်းခံရသော ကလေးသမား၏ ကလေးသမား၏ အထောက်အထားအချိုးပေးမှုအလုပ်ကိစ္စ အခြားနည်းလမ်းဖြင့်

လွှာပုံပြင်တောင်းဆိုခံရမှုကင်းရှင်းလင်းစွာလုပ်ငန်းစဉ်များစွာလုပ်ဆောင်ခြင်း၊
အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန် ကလေး သမ္မတတရားသူကြီးများ၊
ဥပဒေအရာရှိများ၊ ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်များနှင့် လူမှုမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများအပါအဝင်
သက်ဆိုင်ရာအစိုးရရုံး၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများမှ တာဝန်ရှိသူများ၊
လူမှုမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများနှင့် အစိုးရ မဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများမှ
စတင်တစ်ဖက်မှတစ်ဖက်အား ပြည်တွင်းပြည်ပမှ ကျွမ်းကျင်သူများဖြင့် လေ့ကျင့်မှု
ခရီးစဉ်များနှင့် သင်တန်းများပေးခြင်းတို့ကို စီစဉ်ဆောင်ရွက်ရမည်။

၇၄။ တစ်ဖက်သက်သက်ကြီး သို့မဟုတ် ပြည်နယ် ကလေးသမ္မတအဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာ
ကောင်မတီ သို့မဟုတ် ပြည်ထောင်စုနယ်မြေ
ကလေးသမ္မတအဖွဲ့အစည်းဆိုင်ရာကောင်မတီသည် အမျိုးသားကောင်မတီ၏
လမ်းညွှန်ချက်ဖြင့် ပြစ်မှုကျူးလွန်ကြောင်း စွပ်စွဲခံရသော ကလေးသမ္မတကိစ္စ
အခြေအနေအထားလမ်းဖြင့် လွှာပုံပြင်တောင်းဆိုခံရမှုကင်းရှင်းစွာ ပြင်ဆင်ရန် တစ်ဖက်သက်သက်ကြီး
သို့မဟုတ် ပြည်နယ်ဥပဒေချုပ်ချုပ်ချုပ်၊ အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေး ဦးစီးဌာန၊ ရဲတပ်ဖွဲ့၊
လူမှုမဟုတ်သော ဦးစီးဌာနများနှင့် တစ်ဖက်သက်သက်ကြီး ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာန
သက်ဆိုင်ရာမဏ္ဍိုင်အဆင့်အစိုးရရုံး၊ အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများ၊
အစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများမှ သင်တန်းလေ့ကျင့်သော တာဝန်ရှိသူများကို လေ့ကျင့်မှု
ပေါင်းစည်းမှု မဏ္ဍိုင်ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနအဖွဲ့အစည်းများ ဖွဲ့စည်းရမည်။

၇၅။ မဏ္ဍိုင်ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနအဖွဲ့အစည်းများသည်-

- (က) ပြစ်မှုကျူးလွန်ကြောင်း စွပ်စွဲခံရသော ကလေးသမ္မတနှင့်စပ်လျဉ်း၍
အခြေအနေအထားလမ်းဖြင့် လွှာပုံပြင်တောင်းဆိုခံရမှုကင်းရှင်းစွာ
လုပ်ငန်းစဉ်ဆောင်ရွက်ရန် သင်တန်း မသင်ပဲ ပုဒ်မ ၇၁၊ ပုဒ်မ ၇၂ တို့ကို
အချက်အလက်ကိစ္စ ထည့်သွင်းစဉ်းစားပုံဖြင့် ထပ်လုပ်လုပ်ငန်းစဉ်ဖြင့် ဆောင်ရွက်ရန်
ဦးစွာဆောင်ရွက်ရမည်။
- (ခ) ပြစ်မှုကျူးလွန်ကြောင်း စွပ်စွဲခံရသော ကလေးသမ္မတနှင့်စပ်လျဉ်း၍ မိဘ
သို့မဟုတ် အုပ်စိုးသူများ သို့မဟုတ် လည်းကောင်း၊
ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းခံရသူကိစ္စလည်းကောင်း၊ ပြစ်မှုကျူးလွန်ခြင်းခံရသူမဟုတ်
ကလေးသမ္မတ ဖြစ်ပေါ်က ယင်းနှင့်စပ်လျဉ်းသည့် သို့မဟုတ် အုပ်စိုးသူကိစ္စလည်းကောင်း
ဆင်တိုင်ပုံဖြင့် နှစ်ဖက်သဘောတူညီချက် အရ အခြေအနေအထားလမ်းဖြင့်
လွှာပုံပြင်တောင်းဆိုခံရမှုကင်းရှင်းစွာ လုပ်ငန်းစဉ်ကိစ္စ

မိမိမိမိမိမိမိမိညာဉ်နာဉ်ရင်းဖြစ်ရေးအဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦး ဦးဆောင်၍

ညာဉ်နာဉ်ရင်းဖြစ်ရေးအဖွဲ့ဝင်တစ်ဦး သင်တန်းလေ့လာသင်တန်း

ပုဂ္ဂလိကလက်မချားဖြစ်ဖွဲ့စည်းပေး၍ ဆောင်ရွက်စေရန် တာဝန်ပေးအပ်နိုင်ပါသည်။

၇၆။ ကလေးသင်တန်းတရားရုံးတော်သည် ရည်တပ်ဖွဲ့ဖွဲ့မဟုတ် တင်ပို့မှုလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ အမည်မရှိသူတို့အား

တင်ပို့မှုလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ ထားမဟုတ်သူတို့အား တင်ပို့မှုလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ အမည်မရှိသူ အပေါ်အထောက်အထား

အမည်မရှိသူအစား အမည်မရှိသူအား တင်ပို့မှုလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ အမည်မရှိသူအား တင်ပို့မှုလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ

(က) ပါမောက္ခချုပ်

လုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်း

မဖြစ်မနေညာဉ်နာဉ်ရင်းဖြစ်ရေးအဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးအဖြစ် အကဲဖြတ်တင်ပြပေးခြင်း အမည်မရှိသူတို့၏အား အမည်မရှိသူ

၇၇။ ပုဒ်မ ၇၅ အရ ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၇၆ ပါ ကလေးသင်တန်း တရားရုံးတော်၏

အကဲဖြတ်တင်ပြခြင်းအရ ဖြစ်စေ၊ မဖြစ်မနေညာဉ်နာဉ်ရင်းဖြစ်ရေးအဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးအဖြစ် အမည်မရှိသူအား

အကဲဖြတ်တင်ပြခြင်းအရ လုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်း

ဆောင်ရွက်ရန်ပေးအပ်ခြင်းဖြစ်စေ ပြစ်မှုစွဲစွဲရမည်။

အခန်း (၂၁)

ကလေးသင်တန်းကိစ္စ ပြစ်မှုမဟုတ်ပုံဖြတ်ရေးအဖွဲ့ဝင် အရောင်းအဝယ်အဖွဲ့ဝင် ကင်းလွတ်ခွင့်

၇၈။ (က) အသက် ၁၀ နှစ် မပြည့်သေးသော ကလေးသင်တန်း၏ ပြစ်မှုလုပ်ငန်းမဟုတ်သည်

ဖြစ်မှုမဟုတ်ခြင်းအား ရှိမည်။

(ခ) ပြစ်မှုလုပ်ငန်းအခါက မိမိပိုင်ဆိုင်သော ပြစ်မှုလုပ်ငန်းမဟုတ်သူ သဘောကန့်သတ် အကျိုးအမြတ်အပိုင်ကိစ္စ

သိနည်းလည်းလက်အောက် အကျိုးအမြတ်အပိုင်၊ အဆင်အခြင်ကန့်သတ် မပြည့်စုံမှုအား ရှိ

အသက် ၁၀ နှစ် အထက်၊ ၁၂ နှစ် အထက်အရ ဝယ်ယူမှုပိုင်ဆိုင်သူကလေးသင်တန်း၏ ပြစ်မှုလုပ်ငန်းမဟုတ်သည်

ဖြစ်မှုမဟုတ်ခြင်းဖြစ်စေရမည်။

၇၉။ ပြစ်မှုမဟုတ်သူလူနှင့်ကဲဖြတ်ခြင်းစွဲစွဲခံရသော ကလေးသင်တန်းက

အသက်ကန့်သတ်ပေးလှည်းသည် အထောက်အထား တင်ပို့မှုလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ

ဝင်ရောက်မှုအရ ဝယ်ယူမှုပိုင်ဆိုင်သူနှင့် ပုဒ်မ ၁၆ နှစ် မပြည့်သေးသော

ဖြစ်မှုလုပ်ငန်းသည် ဟု ထင်မြင်ယူဆနိုင်ပါက ဤဥပဒေပါ ကလေးသင်တန်း အခွင့်အရေးကိစ္စ

ရထိုင်ခွင့်ခွင့်ရရှိစေရမည်။

၈၀။ ရှိသောကိစ္စသည် ပြစ်မှုမဟုတ်သူလူနှင့်ကဲဖြတ်ခြင်းစွဲစွဲခံရသော ကလေးသင်တန်းကိစ္စ

ဖြစ်မှုလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်းလုပ်ငန်း

(က) မိမိ မည်သူမည်သို့ဖြစ်မှုလုပ်ငန်း ကင်းလွတ်ခွင့်ပေးပိုင်သူ အကြောင်းရမည်။

(ခ) ကလေးသင်္ဂဟနည်းစာအရ သင်္ဂဟဝန်ထမ်းများသည် စကားအသုံးအနှုန်းဖြင့် ဖမ်းဆီးရသည်နှင့် အတူတူပင် ရောင်းချခွင့်နှင့် ရောင်းဝယ်ခွင့် ပြုစုရာတွင် ဝန်ထမ်းများသည် အခွင့်အရေးမညီမျှစေရမည်။

(ဂ) ခြိမ်းခြောက်ခြင်း၊ အခွင့်အရေးမညီမျှခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် မလိမ္မော်ဘဝ အင်အားသုံးစွဲခြင်း၊ နှိပ်စက်ခြင်း၊ ညှဉ်းပန်းခြင်း၊ ရက်စက်ခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် လူမဆန်စွာပြုမူခြင်းစသည်များ အပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်းကိစ္စ ရှောင်ကြားရမည်။

(ဃ) လက်ထိတ်တစ်ခတ်ခြင်း၊ ကြိမ်းခြောက်ခြင်း၊ အခြားတစ်နည်းတည်းဖြင့် ချည်းနှိပ်ခြင်းမပြုရ။

(င) မည်သည့်အကြောင်းရင်းနှင့်မဆို ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ ရှိအချိန်တွင် ချိတ်ဆွဲခြင်းမပြုရ။

(စ) လူကြီးအချင်းသားမချင်းနှင့်အတူ ရောနှောစားသုံးခြင်းမပြုရ။ မိန်းကလေးဖြစ်ပါက အချိန်အခွင့်အရေးမညီမျှစေခြင်းမပြုရ။

(ဆ) သက်ဆိုင်သော မိဘ သိက္ခာမဟုတ် အပိုင်ထိန်းသိမ်းရေးအဖွဲ့အစည်း သိက္ခာမဟုတ် ဆရာမများနှင့်အတူ အသိပေး အကြောင်းကြားရမည်။ မိဘ၊ အပိုင်ထိန်းသိမ်းရေး အဖွဲ့အစည်းနှင့်အတူ အကြောင်းကြားရမည်။ ရောနှောစားသုံးခြင်းမပြုရ။ ကလေး သင်္ဂဟကိစ္စ တွင် အခွင့်အရေးမညီမျှစေရမည်။

(ဇ) ကျန်းမာရေးနှင့်အညီ ပြုစုရာတွင် စပယ်လျှင်း၍ သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ သဘာဝအခြေအနေအထားရမည်။

(ဈ) အခြားနည်းလမ်းဖြင့် လွှတ်ပေးခြင်းဆောင်ရွက်ခြင်းမပြုပါက ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ သက်ဆိုင်ရာ ကလေးသင်္ဂဟတရားရုံးသို့ ဆရာမများနှင့်အတူ တိုင်ပင်ဆွဲချရမည်။

(ည) ပုဒ်မခွဲ (ဈ)အရ ကလေးသင်္ဂဟတရားရုံးသို့ ဆရာမများနှင့်အတူ တိုင်ပင်ဆွဲချခြင်း မပြုနိုင်ပါက ကလေး သင်္ဂဟကိစ္စ ကန့်သတ်ခြင်းမရှိစွာ ကျင့်သုံးထိန်းသိမ်းရန် ခံနိုင်ရည်မရှိသည့် အခြေအနေအထားရှိခြင်း လွှတ်ပေးရမည်။ ထိုသို့ ခံနိုင်ရည်မရှိခြင်း လွှတ်ပေးခြင်းမပြုနိုင်ပါက ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့အစည်းက အခြားသို့ အခြားသို့ တောင်းဆိုသော နေရာသို့ ပို့ဆောင်ရမည်။

(ဋ) ကလေးသင်္ဂဟအသက်အရွယ်ကိစ္စ သတ်မှတ်ရန် အသက်နှင့်စပယ်လျှင်းသည် အထောက်အထားမချော့ ရယူထားရမည်။

၈၁။ ရှိအရာရှိသည် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ ပြုစုရာတွင် ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့အစည်းက အခြားသို့ အခြားသို့ တောင်းဆိုသော နေရာသို့ ပို့ဆောင်ရမည်။

ပြစ်မှုမှတစ်ဆင့်လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

ပြစ်မှုမှတစ်ဆင့်လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

(က) ဝန်ထမ်းမပေးဘဲ ဖမ်းဆီးနှိပ်စက်ခြင်းသည်။ သို့မဟုတ်

ရောင်းချခြင်း၊ အခြားအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း

(ခ) ဖမ်းဆီးနှိပ်စက်ခြင်း၊ သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

ယာယီစောင့်ရှောက်ခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း

(ဂ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

ယာယီစောင့်ရှောက်ခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း၊ အထူးအခွင့်အရေးပေးခြင်း

အခန်း (၂၂)

ကလေးသမား တရားစီရင်ရေး

၈၂။ ပြည်ထောင်စုတရားလွှဲပြောင်းခြင်းသည်-

(က) နှိပ်စက်ခြင်း၊ အကျဉ်းချုပ်ခြင်း၊ လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

(ခ) ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ကလေးသမားတရားစီရင်ရေး အဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

၈၃။ ကလေးသမားတရားစီရင်ရေးသည်-

(က) ပြစ်မှုမှတစ်ဆင့်လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းတို့၏အကျိုးအမြတ်များကို ထိခိုက်စေရမည်ဟု

(ည) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ချစ်ခင်အားပေးမှု ရရှိ မရရှိ စစ်ဆေးရန် လိုအပ်ပါက စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ကျွမ်းကျင်သူ ဆရာဝန် နှင့်စစ်ဆေးပေးပြီး လိုအပ်သလို ဆက်လက်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် ရာဇဝတ်ကျင့်မှုထုတ်ဖော်ရေးဥပဒေနှင့်အညီ ဆောင်ရွက် ရမည်။

၈၄။ ကလေးသင်္ဂဟတရားရုံးသည် ကလေးသင်္ဂဟမဂ္ဂဇင်းမချောမွေ့စေရန်

ကြားနားစစ်ဆေးရာတွင်-

- (က) သီးခြားတရားရုံး သို့မဟုတ် သီးခြားအဆောက်အအုံတွင် ကြားနားစစ်ဆေးရမည်။ သီးခြားတရားရုံး သို့မဟုတ် သီးခြားအဆောက်အအုံမရှိပါက တရားရုံးပုံစံနှင့်အညီ ကြားနားစစ်ဆေးသည့်နေရာ မဟုတ်သော အဆောက်အအုံ သို့မဟုတ် အခန်းတွင် ပြုလုပ်ရမည်။
- (ခ) မိဘမချောမွေ့၊ အုပ်စိုးမှုမရှိသော၊ တရားရုံးဝန်ထမ်းမချောမွေ့၊ ဥပဒေအရာရှိမချောမွေ့၊ ယူနီဖောင်းဝတ်ဆင်ထားခြင်း မရှိသော တရားရုံးဝန်ထမ်းများ၊ မဂ္ဂဇင်းနှင့်သက်ဆိုင်သည့်မဂ္ဂဇင်းနှင့် ကလေးသင်္ဂဟတရားရုံးက ခွင့်ပြုချက် ပေးထားသော သူမချောမွေ့မှုအပ အခြားမညီညွတ်မှုများ ကြားနားစစ်ဆေးသောနေရာတွင် မရှိစေရ။
- (ဂ) ကလေးသင်္ဂဟအတွက် ခုခံကောက်ခံရန် မိဘ၊ အုပ်စိုးမှုမရှိသူ၊ ဆွေမချစ်သူ၊ မိတ်ဆွေ သို့မဟုတ် အခြား သင့်လျော်သည့်အဖွဲ့အစည်းကလေးသင်္ဂဟကိစ္စကို စစ်ဆေးခြင်း၊ လျှောက်ထားခြင်းနှင့် လျှောက်လဲခြင်းတို့ ပြုနိုင်ရန် ခွင့်ပြုရမည်။
- (ဃ) ရဲအရေးယူပိုင်းဆိုင်ရာပုံစံသော ပြစ်မှုမဟုတ်သည့်ဖြစ်ရပ်၊ မဟုတ်သည့်ဖြစ်ရပ် ပြစ်မှုမဟုတ်သူများလွန်ခဲ့ခြင်းခံရသူ ကလေးသင်္ဂဟအတွက် တရားလိုအပ်မှု ဥပဒေအရာရှိက လိုက်နာဆောင်ရွက်ပေးရန် သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေရုံးသို့ အကြောင်းကြားရမည်။
- (င) ကလေးသင်္ဂဟနှင့် သက်သေမချောမွေ့မှုအတွက် လိုအပ်ပါက စကားပြန်ထုတ်ဖော်မှုနှင့် စီစဉ်ပေးရမည်။
- (စ) ကလေးသင်္ဂဟ မဂ္ဂဇင်းကိစ္စ ဆောင်ရွက်ရာတွင် ကြားနားစစ်ဆေးပေးရမည်။
- (ဆ) သက်သေမချောမွေ့ စစ်ဆေးခြင်း၊ လျှောက်လဲခြင်းပုံစံဖြင့် တရားခွင့်ရရှိ တရားသူကြီး၊ ဥပဒေအရာရှိ၊ လူမှုဝန်ထမ်းအရာရှိ၊ ရဲအရာရှိ၊ ပြစ်မှုမဟုတ်သူများလွန်ခဲ့ခြင်း စွပ်စွဲခံရသော ကလေးသင်္ဂဟနှင့် သက်သေမချောမွေ့မှု မြင်နိုင်မှုကြားနားမှု၊ မေးမြန်းမှု။

ခွဲစိတ်ခွဲစာချုပ်။ ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများတစ်သည့်အခါ ကလေးသင်္ဂဟကဲ့သို့သော မိဘအပေါ်ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာ
အပေါ်နည်းစနစ်ဖြင့်၊ ယာယီ စောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့ဝင်များ သိရှိမှုမဟုတ်
သည့်အခါ ကလေးသင်္ဂဟကဲ့သို့သော ပုဂ္ဂိုလ်အပေါ်ခွဲစိတ်ခွဲစာချုပ်အစီအစဉ်ပေးခြင်း။

၈၇။ ကလေးသင်္ဂဟတရားရုံးသည် ပြစ်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်းအား ထင်ရှားသော
ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့ အဖွဲ့ဝင်များအပေါ်မပြုမီ အစောကိစ္စပေးခြင်းပင်ဖြစ်ပါက အချက်အချာများကိစ္စ
ထည့်သွင်းစဉ်းစားလျက် ကလေးသင်္ဂဟ၏ အကောင်အထည်ဆုံစုံ
အကျိုးစီးပွားများဖြင့် ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများ ပေးပေးခြင်း၊ စောင့်ရှောက်မှုပေးခြင်းဖြင့် ပြစ်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်းမရှိမည့်
အဖွဲ့ဝင်ကိစ္စ ချမှတ်ရမည်-

- (က) ကလေးသင်္ဂဟ၏ အသက်အရွယ်နှင့်အညီ အကျိုးစီးပွားပေးခြင်း
- (ခ) ကလေးသင်္ဂဟ၏ ပတ်ဝန်းကျင်အခြေအနေအထား
- (ဂ) ပြစ်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်းအခြေအနေအထား
- (ဃ) ကလေးသင်္ဂဟ၏ ဖွဲ့စည်းပုံစံနှင့် တာဝန်ပေးခြင်းအစီအစဉ်
- (င) ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းပုံစံအပေါ်ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများ နှင့် ကလေးသင်္ဂဟ၏
လွတ်လပ်ခွင့်ကိစ္စ ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများ မရှိမည့်အခြေအနေအထား အခြေအနေအထားလမ်းပေးခြင်း
လွတ်လပ်ခွင့်ပေးခြင်းအစီအစဉ်အရ လွတ်လပ်ခွင့်ပေးခြင်း လွတ်လပ်ခွင့်ပေးခြင်းမရှိမည့်အခြေအနေအထား
- (စ) ကလေးသင်္ဂဟ၏ အကောင်အထည်ဆုံစုံ အကျိုးစီးပွားများအတွက်
ထည့်သွင်းစဉ်းစားရန် လိုအပ်သော အခြေအနေအထားများ။

၈၈။ ကလေးသင်္ဂဟတရားရုံးသည်-

- (က) ကလေးသင်္ဂဟကိစ္စ သာမန်အားဖြင့် ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများခွဲစိတ်ခွဲစာချုပ်ပေးခြင်းမပြုရ။ ယင်းအား
အခြေအနေအထားဖြင့် ပြစ်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်း သိရှိမှုမဟုတ် အခြေအနေအထားလမ်းပေးခြင်း
လွတ်လပ်ခွင့်ပေးခြင်းအစီအစဉ်အရ လွတ်လပ်ခွင့်ပေးခြင်းမရှိမည့်အခြေအနေအထား မရှိမည့်အခြေအနေအထား
နောက်ဆုံးအခြေအနေအထားလမ်းပေးခြင်း သဘောထားပေးခြင်း ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများရမည်။
- (ခ) တည်ဆဲဥပဒေ တစ်ရပ်ရပ်တွင် မညီညွတ်မှုပေးခြင်းမရှိမည့်အခြေအနေအထား ကလေးသင်္ဂဟအဖွဲ့
ပြစ်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်းအခြေအနေအထား၊ ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်း၊ နှစ်အကျိုးအမြတ်အသက်အကျိုး
ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာ သိရှိမှုမဟုတ် ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများ ၂၀ မှာ ချမှတ်ရ။
- (ဂ) ကလေးသင်္ဂဟ ကျန်းမာရေးနှင့်ပတ်သက်သည့် ပြစ်မှုဒဏ်ရာများ အစောကိစ္စပေးခြင်း အချက်အချာများနှင့်
အကျိုးစီးပွားပေးခြင်းမရှိမည့်အခြေအနေအထား ကလေး သင်္ဂဟတရားရုံးက ယုံကြည်မှုမရှိမည့်အခြေအနေအထား
ချမှတ်ရမည်-
- (င) သေဒဏ်၊ ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာများလွန်ကဲခြင်း၊ နှစ်အကျိုးအမြတ်အသက်အကျိုး ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာ သိရှိမှုမဟုတ်
ထိခိုက်မှုဒဏ်ရာ နှစ် ၂၀ ချမှတ်နိုင်သော ပြစ်မှုဒဏ်ရာများဖြင့် ဖြစ်ခြင်း။

မိဘအပူပေးထိန်းသိမ်းမှုရရှိသောလူငယ်များ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်း ဆိုင်ရာဆိုင်ရာမခံနိုင်ခြင်းနှင့်
ထိန်းသိမ်းမှုမရှိဘဲ စောင့်ရှောက်မှုမရဘဲ ကန့်သတ်သော အခြေအနေအထားများရှိသောလူငယ်များကလေးသမား
ထိန်းသိမ်းမှုကိစ္စအနည်းဆုံး နှစ်နှစ်အထိဖြစ်စေ၊ အသက် ၁၈ နှစ် သို့မဟုတ်
အသက် ၂၀ နှစ်ပတ်ဝန်းကျင်အထိဖြစ်စေ သင်တန်းကလေးသမား တစ်ခုခုသို့
ပို့ပေးအပ်နိုင်ပါသည်။

(စ) ကလေးသမားတရားရုံးက ခြေစမ်းဆောင်ရွက်ရာတွင် အရ သင့်လျော်သည့်ဟု
ထင်မြင်သောစည်းကမ်းများ ချမှတ်ပေးသည့်အခါ ပရဟိတဂေဟာ သို့မဟုတ်
ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာတွင် သတ်မှတ်သည့် အချိန်ကာလ တစ်ရပ်ထိ
နထိရောက်စေရန် အမိန့်ချမှတ်နိုင်ပါသည်။ သတ်မှတ်အချိန်ကာလပတ်ဝန်းကျင်အခါ
ပုဒ်မခွဲ (က) မှ (င) အထိ ပါရှိသည့် အမိန့်ချမှတ်တစ်ရပ်ရပ် ချမှတ်နိုင်ပါသည်။

၉၀။ ကလေးသမားတရားရုံးသည်-

(က) ကလေးသမားအပူပေး ပုဒ်မ ၈၈ အရ ချမှတ်သော ထုတ်ပေးခံရမှုအပေါ် ကလေးသမား၏
ပြုစုပေးမှု မရှိမိသောတစ်စုံတစ်ရပ်ကလေးသမားထံသို့ ထိခိုက်မှုများ ဖြစ်ပေါ်
သည့်အခါ ဆုံးရှုံးမှုများရှိသည့် ကလေးသမား၏ မိဘ၊ အပူပေးထိန်းသိမ်းမှု
ပေးစေမှုများလွန်ခဲ့ခြင်းခံရသော ထိခိုက်မှုများရှိသည့် သို့မဟုတ် ဆုံးရှုံးမှုများ
သင့်လျော်သော လူငယ်များအား အမိန့်ချမှတ်နိုင်ပါသည်။

(ခ) အောက်ဖော်ပြပါအချက်များနှင့်ညီညွတ်လျက် ပုဒ်မ ၈၉၊ ပုဒ်မခွဲ (ဃ)
သို့မဟုတ် ပုဒ်မခွဲ (င) အရ ချမှတ်ခံရသော အမိန့်ချမှတ်မှု
လိမ္မော်ကနားပြုသော ကလေးသမား သက်ဆိုင်ရာ မိဘ သို့မဟုတ်
အပူပေးထိန်းသိမ်းမှုပေး ခံစားရသူပေးပို့ခြင်းဖြစ်စေ၊ ခံစားရသူပေးပို့ခြင်းဖြစ်စေ
ပြုနိုင်သည့်အပူပေးရန် မည်သည့်အချိန်တွင်မဆို ပြင်ဆင်၍ အမိန့်ချမှတ်နိုင်ပါသည်-

- (၁) ကလေးသမား၏ အကျင့်စွဲများကို အခြေအနေ
တစ်ခုခုတစ်ခုခုကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းများရှိသည့်အခါ
- (၂) မိဘ သို့မဟုတ် အပူပေးထိန်းသိမ်းမှုရရှိသော ကလေးသမားဖြစ်ခြင်း။
- (ဂ) ပုဒ်မခွဲ (ခ) ပါ စီရင်ပိုင်ခွင့်ကိစ္စ သက်ဆိုင်ရာ သင်တန်းကလေးသမားအပူပေး
ကလေးသမား ကြီးကြပ်မှု သို့မဟုတ် မိဘ၊ အပူပေးထိန်းသိမ်းမှု
လူငယ်ကလေးသမားတစ်ပါးအား ပြုစုပေးရန် အကျင့်စွဲများရှိပါသည်။

၉၁။ (က) ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့အစည်းများရှိသည့် ဥပဒေရေးရာအဖွဲ့အစည်းများ
ဥပဒေရေးရာအဖွဲ့အစည်းသည် သေဒဏ်ထိခိုက်မှု သင့်လျော်သော
ပြုစုပေးမှုများလွန်ခဲ့ခြင်းခံရသော ဆင်းရဲနွမ်းပါးသည့်

ကလေးသမားတရားရုံးခံအတွက် တရားရုံးတစ်ခုခု နှစ်ပတ်လည်ခန့် တစ်ခေါင်းစီရောင်းဖွင့်ပေးခြင်း
လုပ်ကိုင်ပေးဆောင်ရန်အတွက် နှစ်ပတ်လည်ခန့် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ ရှေ့ဆောင်ရွက်ပေးရမည်
ပေးရမည်။

(ခ) ပြစ်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက် စွပ်စွဲခြင်း၊ ထိခိုက်သိမ်းဆီးခြင်း၊ ဖမ်းဆီးခြင်း၊

တရားစွဲဆောင်ခြင်း၊ ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း သို့မဟုတ်

အကျဉ်းချုပ်ခြင်းခံရသည့် ကလေးသမားသည်လည်းကောင်း၊

ပြစ်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက် နှစ်ပတ်လည်ခန့် ကြေညာခြင်း

နည်းစနစ်သမားကလေးသမားသည်လည်းကောင်း၊ ထူးခြားသည့်

အကျဉ်းချုပ်ခြင်းအရတစ်ခုခု ကြေညာခြင်း အကူအညီတောင်းခံလုပ်သည့်

ပြစ်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက် သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီလည်းကောင်း၊ ဥပဒေဆိုင်ရာ

အထောက်အကူရရှိနိုင်ရန် မိမိတို့၏ ကလေးသမားမဟုတ်စေရန်

သက်ဆိုင်သည့်ဥပဒေဆိုင်ရာ ဥပဒေဆိုင်ရာ အထောက်အကူပေးရမည့်အဖွဲ့အစည်း

သတ်မှတ်ချက်များနှင့်အညီ အကူအညီတောင်းခံနိုင်ပါသည်။

(ဂ) ကလေးသမားတရားရုံးက ဤဥပဒေအရ ချမှတ်သော အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ်

ဆိုင်ရာ ဖြစ်တည်မှုကို ဥပဒေနှင့်အညီ အယူခံဝင်ရောက်ခွင့် သိက္ခာမဟုတ်

ပိုင်ဆိုင်မှုမဟုတ်သည့်အခွင့်အလမ်းရရှိစေရမည်။

(ဃ) ကလေးသမားမဟုတ်စေရန်အတွက် စွပ်စွဲခြင်း၊ ပြစ်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက်

အယူခံမဟုတ် သိက္ခာမဟုတ် ပိုင်ဆိုင်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက် တရားရုံးက ဖြစ်စေ ချမှတ်သော

စီရင်ခံချက်နှင့် အမိန့်နှင့်မိမိတို့က သက်ဆိုင်ရော တစ်ခုခုနှင့်အညီ သိက္ခာမဟုတ်

ပိုင်ဆိုင်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက် ဥပဒေဆိုင်ရာ ဥပဒေဆိုင်ရာ

လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်းစဉ်တွင် မဟုတ်စေရန်အတွက် ကလေးသမားမဟုတ်စေရန်

ကလေးသမားမဟုတ်စေရန်အတွက် ဥပဒေဆိုင်ရာ သိက္ခာမဟုတ်

ခံရခြင်းလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်းစဉ်တွင် မဟုတ်စေရန်အတွက် ပေးပို့ရမည်။ အကယ်၍

ပိုင်ဆိုင်မှုမဟုတ်စေရန်အတွက် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ခြင်း ချမှတ်ခြင်းဖြစ်ပါက

ထိုသို့သိက္ခာမဟုတ်စေရန်အတွက် အမိန့်နှင့်မိမိတို့က

ဝန်ကြီးဌာနသို့ ပေးပို့ရမည်။

အခန်း (၂၃)

ကလေးသမား ကြီးကြပ်မှုအဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ်

၉၂။ ကလေးသမားကြီးကြပ်မှုအဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ် မဟုတ် အောက်ပါအတိုင်း ဖြစ်သည်-

- (က) ကလေးသင်တန်းတရားရုံးက ကလေးသင်တန်းနည်းစနစ်ပုံစံပုံစံချဉ်းစွဲ
 တာဝန်ပေးအပ်သောအခါတွင် လိုအပ်သော စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုမပြုလုပ်ပုံစံ
 အစီရင်ခံစာ တင်သွင်းခြင်း၊
- (ခ) မိမိ၏ စောင့်ရှောက်မှုပုံစံပြောင်းလဲခြင်းကြောင့် ကလေးသင်တန်းတရားရုံးက
 အမိန့်ပေးချက်ပုံစံပြောင်းလဲသော ကလေးသင်တန်းကို သတ်မှတ်ထားသော နည်းလမ်းဖြင့်
 စောင့်ရှောက်မှုပုံစံပြောင်းလဲခြင်း၊
- (ဂ) ကလေးသင်တန်းကို အနုပညာရပ်တစ်ခုခုကို ကျင့်သုံးရန် နှစ်ပတ်လည်အထိ
 သိရှိရမည့် ကလေးသင်တန်းမှ အနုပညာရပ်တစ်ခုခုကို ကျင့်သုံးရန်
 တွင်ပေးရမည့် သက်ဆိုင်ရာလူမှုပတ်ဝန်းကျင်အခြေအနေအထားနှင့်
 အခြေအနေအထားကြောင်း၊
- (ဃ) သင်တန်းကဏ္ဍအားဖြင့်၊ ပရဟိတဂေဟာ၊ ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာ၊
 အုပ်စုထိန်းသိမ်းမှု သိရှိရမည့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာသို့ ထွက်ပြေးသည့်
 ကလေးသင်တန်းကို တွေ့ရှိရခြင်း ထိခိုက်လွယ်ကူသော ကိစ္စ ထွက်ပြေး
 ခဲ့သည့်သင်တန်းကဏ္ဍအားဖြင့်၊ ပရဟိတဂေဟာ၊ ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာ၊
 အုပ်စုထိန်းသိမ်းမှု သိရှိရမည့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာသို့ ထွက်ပြေး
 ပြန်လည်လွှဲပြောင်းပေးခြင်းပေးအပ်ခြင်း၊
- (င) ပုဒ်မခွဲ (ဃ) အရ ထွက်ပြေးသည့် ကလေးသင်တန်းမှ နှစ်ပတ်လည်အထိ
 ရရှိရမည့် အုပ်စုထိန်းသိမ်းမှု သိရှိရမည့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာ
 ပုဒ်မခွဲတစ်ခုခုမှ ထွက်ပြေးခြင်း ပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်းကြောင့် ထွက်ပြေးခြင်း ဖြစ်ပေါ်
 ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုမပြုလုပ်သော ကလေးသင်တန်းအဖြစ်သတ်မှတ်၍ ဤဥပဒေပါ
 ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ခြင်း၊
- (စ) ကလေးသင်တန်း၏ အခြေအနေအထားအကျိုးစီးပွားမမျှတမှုအတွက် တစ်နိုင်တည်းက
 သိရှိရမည့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာမှ လူမှုပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုများ
 လူမှုပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုများ၊ ကိစ္စပိုင်ဆိုင်မှုအပိုင်ဆိုင်မှုများ
 ကိစ္စပိုင်ဆိုင်မှုအပိုင်ဆိုင်မှုများ လူမှုပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုများ၊
 ခရီးလူမှုပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုများ သိရှိရမည့် ပြုစုစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာ
 မြေပိုင်ဆိုင်မှုလူမှုပတ်ဝန်းကျင်ထိခိုက်မှုများ၏ ကြီးကြပ်မှုဖြင့် မိဘ သိရှိရမည့်
 အုပ်စုထိန်းသိမ်းမှု၊ ရပ်ရွာလူမှုကြီးမားမှု၊ လူမှုပတ်ဝန်းကျင်အခြေအနေအထား
 ပုဒ်မခွဲတစ်ခုခုနှင့် ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခြင်းပေးခြင်းနှင့်
 ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ခြင်း၊

(ဆ) လူမှုစီးပွားဝန်ထမ်းဦးစီးဌာနက သတ်မှတ်ပေးသော ကလေးသမားနာမည် သက်ဆိုင်ရာဥပဒေ အခြားလုပ်ငန်း တာဝန်များကိစ္စ ဆောင်ရွက်ခြင်း။

အခန်း (၂၄)

**အကျဉ်းထောင်များတွင် ကလေးသမားများကိစ္စ ထိန်းသိမ်းခြင်းနှင့်
စောင့်ရှောက်ခြင်း**

၉၃။ အကျဉ်းထောင် တာဝန်ခံအရာရှိသည် ထောင်ဒဏ်ခံရမှုမှတစ်ဆင့်ရသော

ကလေးသမားနှင့်ပတ်သက်၍ -

- (က) ကလေးသမားအသက် ၁၈ နှစ် ပြည့်သည့်အထိ လူကြီးအကျဉ်းသားများနှင့် အတူတကွထားရခြင်း၊
- (ခ) လူကြီးအကျဉ်းသားများဖြတ်သန်းသွားလာခြင်းမပြုရန်နှင့် သီးခြားအဆောင် သိပ်စွဲမဟုတ် အခန်း တွင် ထားရမည်။
- (ဂ) မိဘ၊ အပင်ထိန်းသည့် ဆွေမျိုး၊ သူငယ်ချင်း မိတ်ဆွေများနှင့်လည်းကောင်း၊ ရှားနုစား၊ ဥပဒေအကျဉ်းနှင့်လည်းကောင်း လွတ်လပ်စွာ တွေ့ဆုံခွင့်ပြုရမည်။ ယင်းတို့နှင့်ပတ်သက် ကလေးသမားအကျဉ်း စောင့်ရှောက်ရေး ဆက်သွယ်မှုနှင့် အခြားဆက်သွယ်မှုများကိစ္စ လျှော့စားမှုများကိစ္စ လျှော့စားမှုများကိစ္စ ထားရမည်။
- (ဃ) တညီဆီတညွတ်စွာရပ်ရပ်အရ တားမြစ်ပစ္စည်းများမှအပ ကလေးသမားထံ ပေးပို့သည့် အစားအသောက်နှင့် သတ်မှတ်ပေးသော ပစ္စည်းများပေးပို့ခြင်းကိစ္စ လက်ခံခွင့်ပြုရမည်။
- (င) အလုပ်ကိစ္စခွင့်ရရှိခြင်း သိပ်စွဲမဟုတ် အကျဉ်းဦးစီးဌာန၏ ကွပ်ကဲမှုအောက်ရှိ သတ်မှတ်ပေးသော စခန်းသို့ ပို့လွှတ်ခြင်းမပြုရ။
- (စ) ကလေးသမားအား ကျန်းမာရေး စစ်ဆေးခြင်းကိစ္စ မဖြစ်မနစ် ပုခုံးမှန်ပြုလုပ်ပေးပြီးလျှင် အထောက်အကူပြုရမည့် သင်တန်းပို့ပေးခြင်း၊ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုပေးရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။
- (ဆ) ကလေးသမား၏ အကျင့်စွဲများကိုတိုင်းထိစိစစ်ပြီးပြင်ပထောင်လွှဲခြင်း လူမှုအဖွဲ့အစည်းတွင် ပြန်လည်ဝင်ဆံ့ပေးခြင်း စည်းရမ်းနှင့် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကိစ္စ အထောက်အကူပြုရမည့် သင်တန်းပို့ပေးခြင်း၊ ပညာသင်ကြား ပေးခြင်းနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း အတတ်ပညာ သင်ကြားပေးခြင်းတို့ပြုရမည်။

(ဇ) တည်ဆဲဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေ၊ စည်းမချဉ်း၊ စည်းကမ်း၊ အမိန့်နှင့်ကတ်ပြားစာအုပ်များ၊ အမိန့်နှင့်ညွှန်ကြားမှုစာအုပ်များ၊ အမိန့်နှင့်ညွှန်ကြားမှုစာအုပ်များ၊ အမိန့်နှင့်ညွှန်ကြားမှုစာအုပ်များ။

၉၄။ အကျဉ်းထောင်တောင်ပံအရောက်ရှိသည့်-

(က) ကိရိယာဝန်ဆောင်မှု အချိန်သမားအကျဉ်းသားများ

ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုပေးရမည်။ အကျဉ်းထောင် ပြင်ပဆေးရုံသို့ တစ်နေ့တစ်ခါ သို့မဟုတ် မိခင်နှင့်အတူ ဖခင်နှင့်အတူ ကလေးပညာရေးစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့အစည်း အတတ်ကျွမ်းကျင်ဆုံး စီစဉ်ဆောင်ရွက်ပေးရမည်။ အကျဉ်းထောင်အတွင်း မိခင်နှင့်အတူ မိခင်နှင့်အတူ သို့မဟုတ် အကျဉ်းထောင်အတွင်း မိခင်နှင့်အတူ ကလေး၏ မိခင်နှင့်အတူ ပြုစုပေးရမည်။

(ခ) မိခင်အကျဉ်းသား၏ ကလေးသမားကို အကျဉ်းထောင်ပြင်ပတွင်

အပင်ထိန်းမည့်သည့် သိမ်းဆည်းမှုပေးရမည်။ အကျဉ်းထောင်တွင် ကလေးမိခင်နှင့်အတူ မိခင်နှင့်အတူ ကလေးသမား အသက် ၄ နှစ် ပြည့်သည့်အထိ အကျဉ်းထောင်တွင် မိခင်နှင့်အတူ နေထိုင်ခွင့်ပေးရမည်။ အကျဉ်းထောင်ကလေးသမားကို မိခင်နှင့်အတူ နှစ်ပြည့်သည့်အထိ အကျဉ်းထောင်တွင် မိခင်နှင့်အတူ ဆက်လက်နေထိုင်ခွင့်ပေးရမည်။

(ဂ) အကျဉ်းထောင်တွင် မိခင်အကျဉ်းသားနှင့် အတူနေထိုင်သော

ကလေးသမားအတွက် အစား အသောက်နှင့် စားဝတ်ဆေးရမည်။ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုပေးရမည်။ အကျဉ်းထောင်တွင် နေထိုင်ခွင့်ပေးရမည်။ ထိခိုက်မှုပြင်း ရှားခြင်းအရ ကလေးသမားအတွက် နေထိုင်ခွင့်ပေးရမည်။ မူလတန်းကြိုအုပ်စုအဖွဲ့အစည်း ကိစ္စ ဖွဲ့စည်းလုပ်ကိုင်ရာအဖွဲ့အစည်း အဖွဲ့အစည်းနှင့်အတူ ကိစ္စအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း ပြုစုပေးရမည်။ သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း ပြုစုပေးရမည်။

(ဃ) မိခင်အကျဉ်းသားသည် အကျဉ်းထောင်တွင် ကလေးလွန်သည်အခါ

အတူနေထိုင်သော ကလေးသမားတို့အား ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုပေးရမည်။ မိခင်အကျဉ်းသားနှင့်အတူ နေထိုင်သော ကလေးသမားသည် အသက် ၆ နှစ်ပြည့်လျှင် သတိပြုပေးရမည်။ ကလေးသမားကို ပြုစုပေးရမည်။ အပင်ထိန်းမည့် အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း ပြုစုပေးရမည်။

ပြုစုပေးရန်အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းများကို ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။

(င) ပညာတတ်ပညာရှိပိုင်ဆိုင်မှုနှင့် ကျွမ်းကျင်မှုများကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အတန်းပညာ ဆက်လက်သင်ယူနိုင်ရန်အတွက် သင်တန်းများကို ပေးအပ်ရမည်။ ဖြည့်ဆည်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အတန်းပညာဆက်လက်သင်ယူနိုင်ရန်အတွက် သင်တန်းများကို ပေးအပ်ရမည်။ အတန်းပညာဆက်လက်သင်ယူနိုင်ရန်အတွက် သင်တန်းများကို ပေးအပ်ရမည်။

၉၅။ လူမှုစီးပွားဝန်ထမ်းများ၏ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။

အခန်း (၂၅)

ပြစ်ဒဏ်ပေးရန်အတွက် အကျဉ်းချုပ်ချုပ်ဆိုသော ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ကလေးသမား သက်သေအထောက်အထား အကူအညီနှင့် အကူအညီပေးခြင်း

၉၆။ ရုံးတစ်ခုခုတွင် စစ်ဆေးရေးရုံးမှ အထောက်အထားပေးခြင်း

ကလေးသမားတစ်ဦး၏ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။ အကျိုးစီးပွားကို ထိန်းသိမ်းပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။

(က) ထိခိုက်မှုကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းသည် ဤဥပဒေပါ အခွင့်အလမ်းများအပေါ်

အထောက်အထားပေးရန်အတွက် အကူအညီပေးရမည်။

(၁) တစ်ဦးချင်းစီ လွတ်ငြိမ်းရေးအဖွဲ့အစည်းမှ အထောက်အထားပေးရမည်။

(၂) ကလေးသမားနှင့် သက်ဆိုင်သော ပတ်ဝန်းကျင်တွင် တွေ့ရှိရသည့် အထောက်အထားပေးခြင်း သက်သေအထောက်အထား ထုတ်ဖော်ပေးရမည်။

(၃) မည်သည့် မှုဒ်ဆိုင်ရာ အကျိုးစီးပွားနှင့် အကျိုးစီးပွားအဖွဲ့အစည်းမှ အထောက်အထားပေးခြင်းမရှိတိုင်မီ ကြားနာစစ်ဆေးပေးရမည်။

(င) ပြစ်စဉ်မဟုတ်ကုသမှုလခွန်ခံခြင်းခံရသော ကလေးသင်တန်းမမျှတမှု၊ သက်သေအဖြစ်ထွက်ဆိုင်ရသော ကလေးသင်တန်းမမျှတမှု နှင့်ဆက်နွှယ်ပတ်သက်သည့် ကလေးသင်တန်းမမျှတမှုကိစ္စကို ထုတ်ဖော်ခံခြင်းမပြုဘဲ လျှော့ပိုင်းပေးထားခြင်း ရှိပါက ရမည်။

၉၇။ ဝန်ကြီးဌာနသည် ပြစ်စဉ်မဟုတ်ကုသမှုလခွန်ခံခြင်းခံရသော ကလေးသင်တန်း၏ ရုပ်ပုံပုံစံဆိုင်ရာနှင့် စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ထိခိုက်မှုကိစ္စများကို ပြန်လည်ကုသပေးခြင်းနှင့် ပြန်လည်ထူထောင်ပေးခြင်း အစီအမံများကို ဆောင်ရွက်ရမည်။

အခန်း (၂၆)

အယူခံခြင်း

၉၈။ (က) မိခင်စားခြင်းမဟုတ်ပုံစံတို့ လူမှုပတ်ဝန်းကျင်အရသာရရှိမှု ပုဒ်မ ၂၈၊ ပုဒ်မခွဲ (က) အရ ကလေးသင်တန်းအား မိခင်စားခြင်းမဟုတ်ပုံစံတို့ဖြင့် နှင့်စပ်လျက်ရှိ ချမှတ်သော အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်တစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ မကုသနိုင်သည့် ထိခိုက်မှုနှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်သည့် နေရာမှ ရက်ပေါင်း ၃၀ အတွင်း လူမှုပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု အယူခံခြင်းသည်။

(ခ) လူမှုပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု ဝန်ကြီးဌာနသည် ပုဒ်မခွဲ (က) အရ အယူခံမဟုတ် စိစစ်ပုံစံ သက်ဆိုင်ရာ မိခင်စားခြင်း မဟုတ်ပုံစံတို့ လူမှုပတ်ဝန်းကျင်အရသာရရှိမှု ချမှတ်သည့် အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်တစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ အတည်ပြုခြင်း၊ ပယ်ဖျက်ခြင်း သိက္ခာမဟုတ် ပြင်ဆင်ခြင်း ပြုနိုင်သည်။

၉၉။ (က) လူမှုပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာ စီမံခန့်ခွဲမှု ချမှတ်သော အောက်ပါအမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်တစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ မကုသနိုင်သည့် ထိခိုက်မှုနှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်တစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ ချမှတ်သည့် နေရာမှ ရက်ပေါင်း ၆၀ အတွင်း ဝန်ကြီးဌာနသည် အယူခံခြင်းသည်။

- (၁) ပုဒ်မ ၁၅၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ တည်ထောင်ခွင့်ပေးမှုနှင့် ထုတ်ပေးရန် ချမှတ်သော အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်၊
- (၂) ပုဒ်မ ၁၇ အရ ချမှတ်သော စီမံခန့်ခွဲရေးဆိုင်ရာ အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်၊
- (၃) ပုဒ်မ ၃၁ အရ မိခင်စားမိဘက မိခင်စားခြင်းဆိုင်ရာ တာဝန်ကိစ္စ လျှော့ပိုင်းပေးမှုနှင့် သိက္ခာမဟုတ် စည်းကမ်းချက် သိက္ခာမဟုတ်

တရားမပြုစစ်ချက်တစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ ဖောက်ခွဲမှုအမှုအတွက် ချမှတ်သော

စီမံခန့်ခွဲရေးဆိုင်ရာအမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချက်။

(၄) ပုဒ်မ ၉၈၊ ပုဒ်မခွဲ (ခ) အရ ချမှတ်သော အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချက်။

(ခ) ဝန်ကြီးဌာနသည် ပုဒ်မခွဲ (က) အရ အယူခံမဟုတ်ကိစ္စ စိစစ်ပုံစံ

လူမှုစုဝန်ထမ်းစီမံခန့်ခွဲရေးဌာနက ချမှတ်သည့် အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချက်ကိစ္စ အတည်ပြုခြင်း၊ ပယ်ဖျက်ခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ပြန်လည်ထုတ်ပြန်ခြင်း။

(ဂ) ဝန်ကြီးဌာန၏ အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်သည် အပြစ်အပတ်ဖြစ်သည်။

အခန်း (၂၇)

ပြစ်မှုအမှုအတွက် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း

၁၀၀။ (က) မည်သည့်အခါက ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်း အဖွဲ့အစည်းပေါ် ပြစ်မှုအမှုအတွက် စီမံခန့်ခွဲရေးဌာနက ချမှတ်သည့် အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချက် အနည်းဆုံးတစ်လမှ အများဆုံးဆုံးဖြတ်ချက်ချက် ခြောက်လအထိ ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။ အနည်းဆုံးတစ်လမှ တစ်သိန်းမှ အများဆုံးတစ်သိန်းအထိ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှုန်းစီမံခန့်ခွဲရေးဌာနက ချမှတ်ရမည်-

(၁) အရက်၊ ဘီယာ ဝယ်ခိုင်းခြင်း၊ ရောင်းချခြင်း၊ သောက်ရန် တစ်ကွက်တစ်ကွက် ခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် သောက်ရန် ခွင့်ပြုခြင်း၊

(၂) မိဘဆွေမျိုးစုဝင်များက ပွဲ (dayclub၊ nightclub)၊ ကစားအိတ်ကစား သိက္ခာမဟုတ် အနည်းဆုံးတစ်ကွက် ဝင်ရောက်ခွင့်ပြုခြင်း၊

(၃) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ အကြမ်းဖက်ခြင်း၊

(၄) ရိက္ခာအတွက် ပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်း၊

(၅) ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ နှိပ်စက်မှုအနည်းဆုံးတစ်ကွက် ခြင်း။

(ခ) မည်သည့်အခါက အဖွဲ့အစည်းပေါ် ပြစ်မှုအမှုအတွက် စီမံခန့်ခွဲရေးဌာနက ချမှတ်သည့် အမိန့်နှင့် သိက္ခာမဟုတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချက် အနည်းဆုံးတစ်လမှ အများဆုံးဆုံးဖြတ်ချက်ချက် ခြောက်လအထိ ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။ အနည်းဆုံးတစ်လမှ တစ်သိန်းမှ အများဆုံးတစ်သိန်းအထိ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှုန်းစီမံခန့်ခွဲရေးဌာနက ချမှတ်ရမည်-

(၁) ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်း လောင်းကိန်းရန် သွေးဆောင်ခြင်း၊ တစ်ကွက်တစ်ကွက် ခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် အားပေး ကူညီခြင်း၊

(၂) ကလေးသင်္ဃာတော်ထံမှ ပစ္စည်းတစ်ခုခုကို အပင်ပိုင်ခံရခြင်း၊ ကလေးသင်္ဃာတော်
ပစ္စည်းတစ်ခုခု သည်ကိစ္စ အစားပေးကုသခြင်း။

(၃) ကလေးသင်္ဃာတော် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းအဖြစ်ဖြင့် ဈေးရောင်းသင်္ဃာ
ကလေးသင်္ဃာတော်ထံမှ ပစ္စည်းတစ်ခုခု ဝယ်ယူခြင်းမဟုတ်ပါ။
ကလေးသင်္ဃာတော်ရောင်းချသည့် ပစ္စည်းတစ်ခုခုကိုဝယ်ယူခြင်း။

(ဂ) မည်သည့်အခါမှ အစောကပ်ပါ ပြုလုပ်ပေးမှုတစ်ရပ်ရပ်ကို ကျေးဇူးလွန်းကြောင်း
ပြစ်မှုထုတ်ဖော်ရေးစီရင်ခွင့်ခံရလျှင် ထိခိုက်မှုကို အနည်းဆုံး လေးလုံးမှ အများဆုံး
တစ်နှစ်အထိ ထိခိုက်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ အနည်းဆုံး ကျပ် သုံးသိန်းမှ အများဆုံး
ကျပ်ငါးသိန်းအထိ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်စလုံးဖြစ်စေချေမည်-

(၁) ကလေးသင်္ဃာတော် အစား သင်တန်းကျောင်း၊ ပရဟိတဂေဟာ၊
ယောကျ်ားစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာ၊ မိဘ၊ အပင်ပိုင်ဆိုင်သူ သိက္ခမဟုတ်
ပြုစုစောင့်ရှောက်သူထံမှ ထွက်ပြေးလွတ်မြောက်ရန် သွေးဆောင်ခြင်း၊
အကူအညီပေးခြင်း၊ ထွက်ပြေးလွတ်မြောက်လာသည့်
ကလေးသင်္ဃာတော်သည် သိလျက်ရှိသည့် လက်ခံခြင်း၊ ဝန်ထမ်းခြင်း
သိက္ခမဟုတ် မူလနေရာသို့ ပြန်မသွားရန် တားဆီးပိတ်ပင်ခြင်း၊

(၂) ကလေးသင်္ဃာတော်၏ လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာနာကျင်မှုပင်လျှင် သည့် ခန့်ခွဲကိစ္စ
အစီအစဉ်အစားထိခိုက်ပွားပွားသပ် ကိစ္စတစ်ခုခုဖြစ်ခြင်း။

၁၀၁။ (က) မည်သည့်အခါမှ အစောကပ်ပါ ပြုလုပ်ပေးမှုတစ်ရပ်ရပ်ကို ကျေးဇူးလွန်းကြောင်း
ပြစ်မှုထုတ်ဖော်ရေးစီရင်ခွင့်ခံရလျှင် ထိခိုက်မှုကို အနည်းဆုံး လေးလုံးမှ
အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထိခိုက်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ အနည်းဆုံးကျပ် လေးသိန်းမှ
အများဆုံး ကျပ်ငါးသိန်းအထိ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်စလုံးဖြစ်စေ
ချေမည်-

(၁) တည်ထောင်ခွင့်ပြုမိန့်ခွင့်မရရှိဘဲ ပရဟိတဂေဟာ သိက္ခမဟုတ်
ယောကျ်ားစောင့်ရှောက်ရေးဂေဟာတစ်ခုခုကို တည်ထောင်ဖွဲ့စည်းခြင်း၊

(၂) ပုဒ်မ ၉၆၊ ပုဒ်မ ၉၇ (ဃ) ပါပစ္စည်းအစားချက်ကို ဖောက်ဖျက်ခြင်း။

(ခ) မည်သည့်အခါမှ ကလေးသင်္ဃာတော် အစောကပ်ပါ ပြုလုပ်ပေးမှုတစ်ရပ်ရပ်ကို
ကျေးဇူးလွန်းကြောင်း ပြစ်မှုထုတ်ဖော်ရေးစီရင်ခွင့်ခံရလျှင် ထိခိုက်မှုကို အနည်းဆုံး
ငါးလုံးမှ အများဆုံး နှစ်နှစ်အထိ ထိခိုက်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ အနည်းဆုံးကျပ် ငါးသိန်းမှ
အများဆုံး ကျပ်တစ်သိန်းအထိ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်စလုံးဖြစ်စေ
ချေမည်-

(၁) အရက်၊ ဘီယာ အရောင်းအဝယ်ပိတ်ပင်ရေးအဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာဥပဒေ

အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရန်အပိုင်ခံရခြင်း၊ ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် ခွင့်ပေးခြင်း၊

(၂) လိင်ပိုင်းဆိုင်ရာလုပ်ငန်းနှင့်ဆက်စပ်သည့် ကပွဲ (dayclub၊ nightclub)၊

ကစားရုံအစရှိသည့် အနုပညာနှင့်ဆက်စပ်သည့် နေရာတစ်ခုခုတွင် အလုပ်လုပ်ကိုင်ရန်

ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊ အလုပ်လုပ်ကိုင်သည့်ကိစ္စ ခွင့်ပေးခြင်း။

၁၀၂။ မည်သည့်အခါ အစောကပ်ပါ ပြုလုပ်မှုတစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ ကျူးလွန်ကြောင်း

ပြစ်ဒဏ်ထုတ်ပြန်ရေးစီရင်ခံရခြင်းခံရလျှင် ထိုသို့ကိစ္စ အနည်းဆုံးခြောက်လအတွင်းအထိ

သန့်ရှင်းရေးအထိ ထုတ်ပြန်ရေးစီရင်ခံရခြင်း၊ အနည်းဆုံး ကျပ် ခြောက်သိန်းမှ အများဆုံး

ကျပ် ၁၂ သိန်းအထိ ငွေဒဏ်ဖြတ်စေခြင်း၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်စလုံးဖြတ်စေခြင်း ချမှတ်ရမည်-

(က) မိမိအပိုင်ထိန်းမဟုတ်အစောကပ်ပါ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းရောင်းချသည့်ကိစ္စ တစ်ခုခုဖြင့် ပြစ်ဒဏ်ထုတ်ပြန်ခြင်း၊

(ခ) ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းရောင်းချခြင်း၊

(ဂ) မိမိတစ်ဦးရပ်စလုံး ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းအပိုင်ခံရခြင်း။

၁၀၃။ (က) မည်သည့်အခါ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းအစောကပ်ပါ ပြုလုပ်မှုတစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ

ကျူးလွန်ကြောင်းပြစ်ဒဏ်ထုတ်ပြန်ရေးစီရင်ခံရခြင်းခံရလျှင်

ထိုသို့ကိစ္စအနည်းဆုံးခြောက်လအတွင်းအထိ ထုတ်ပြန်ရေးစီရင်ခံရခြင်း ငွေဒဏ်နှစ်ရပ်စလုံး

အပြစ် အနည်းဆုံးကျပ် ရှစ်သိန်းမှ အများဆုံးကျပ် ၁၆ သိန်းအထိ ငွေဒဏ်လည်း

ချမှတ်နိုင်သည်-

(၁) မသန့်စင်မှုကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းအစောကပ်ပါ အဖွဲ့အစည်းအရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာဥပဒေ

အလုပ်လုပ်ကိုင်ခွင့်ရရှိရန်အပိုင်ခံရခြင်း၊ ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် ခွင့်ပေးခြင်း၊

(၂) ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာလိင်ပိုင်းဆိုင်ရာ၊ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ သိက္ခာမဟုတ် ဂုဏ်သိက္ခာဆိုင်ရာ

ထိခိုက်မှုတစ်ခုခုဖြင့် အစောကပ်ပါ အလုပ်လုပ်ကိုင်ရန် ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊

(၃) ဘေးအန္တရာယ်ရရှိသော အလုပ်ကိစ္စဖြင့် အစောကပ်ပါ အလုပ်လုပ်ကိုင်ရန် ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊

အလုပ်ကိစ္စဖြင့် ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် လုပ်ကိုင်ရန် ခွင့်ပေးခြင်း၊

(၄) အမေ့မှ အလုပ်ခိုင်ခံ့စေခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ် အမေ့မှန်ဆောင်ရွက်မှုပေးခြင်း၊

(၅) နှုတ်ပယ်စက်ညှဉ်းပမ်းမှု ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်မှု၊ လူမဆန်သော သိက္ခာမဟုတ်

ဂုဏ်သိက္ခာ ကျဆုံးစေသော နှုတ်ပယ်မှုပြုမှုဆောင်ရွက်မှု ပြုလုပ်ခြင်း။

(ခ) မည်သည့်အခါ ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်း လက်နက်ကိုင်ပိုင်မှုအတွင်း

အစောကပ်ပါ ပြုလုပ်မှုတစ်ရပ်ရပ်ကိစ္စ ကျူးလွန်ကြောင်း

ပြစ်ဒဏ်ထုတ်ပြန်ရေးစီရင်ခံရခြင်းခံရလျှင် ထိုသို့ကိစ္စ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံး

ခရီးစဉ်ကန်တစ်ခုစီ အထိ ထိခိုက်ဒဏ်ခံရမှုမှတစ်ဆင့်ပစ္စည်းအပိုင်အခြားအနည်းဆုံးသုံးစွဲမှု
ကိစ္စသိမ်းဆည်းမှုအမျိုးမျိုးဆုံးရှုံးမှုပင် ၁၈ သိန်းအထိ ငွေဒဏ်လည်း ချမှတ်နိုင်ပါသည်။-

- (၁) ရန်ကင်းစင်၊ လက်ကန် သိမ်းဆည်းမှုမှတစ်ဆင့် ပစ္စည်းများအား သယ်ယူပို့ဆောင်ခြင်းစသည်
ပံ့ပိုးပေးရောင်းလုပ်ငန်းများအား တွင်အသုံး ပြုခြင်း၊ လမ်းပေါ်ပေါက်ခြင်း၊
သိမ်းဆည်းမှုမှတစ်ဆင့် တစ်နှစ်အတွင်း အသုံးပြုခြင်း၊
- (၂) စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာအကျိုးအမြတ်အမြတ်အမြတ်အမြတ် သိမ်းဆည်းမှုမှတစ်ဆင့် ရုပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ
အကျိုးအမြတ်အမြတ်အမြတ်အမြတ်။

၁၀၄။ မည်သည့်အခါ-

- (က) ပုဒ်မ ၆၃၊ ပုဒ်မ ၆၄ (က) အတိုင်းစနစ်တကျ စီစဉ်ရန် ပျက်ကွက်မှုကင်းရှင်းစေရန်
ကုသရေးလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ စနစ်တကျ အထိ ထိခိုက်ဒဏ်ခံရမှုပေးခြင်း၊ ငွေဒဏ်ပေးခြင်း
ချမှတ်နိုင်ပါသည်။ တစ်နှစ်အတွင်း ကုသရေးလုပ်ငန်းအစီအစဉ်အရ ငါးနှစ်အထိ
ထိခိုက်ဒဏ်ခံရမှုမှတစ်ဆင့်ပါသည်။
- (ခ) ပုဒ်မ ၆၄၊ ပုဒ်မ ၆၄ (က) ပါ ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှု ကုသရေးလုပ်ငန်းအစီအစဉ်
ထိခိုက်ဒဏ်ခံရမှုမှတစ်ဆင့်ပါသည်။
- (ဂ) ပုဒ်မ ၆၃၊ ပုဒ်မ ၆၄ (ခ) နှင့် ပုဒ်မ ၆၄၊ ပုဒ်မ ၆၄ (ခ) ပါ ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှု
တစ်နှစ်အထိ ထိခိုက်ဒဏ်ခံရမှုမှတစ်ဆင့်ပါသည်။

၁၀၅။ (က) မည်သည့်အခါ ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှုပေးရန်ပေးရန်ပေးရန် ကုသရေးလုပ်ငန်း
ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှုပေးရန်ပေးရန်ပေးရန် ထိခိုက်မှုကင်းရှင်းမှု အနည်းဆုံးတစ်နှစ်
အမျိုးမျိုးဆုံးရှုံးမှုအထိ ထိခိုက်ဒဏ်ခံရမှုမှတစ်ဆင့်ပစ္စည်းအပိုင် အနည်းဆုံး
ကုသရေးလုပ်ငန်းသိမ်းဆည်းမှု အမျိုးမျိုးဆုံးရှုံးမှု ကုသရေးလုပ်ငန်း ၂၀ အထိ
ငွေဒဏ်လည်း ချမှတ်နိုင်ပါသည်။-

- (၁) မိမိ၏ အပိုင်ထိန်းမှုအခွင့်အရေး ကလေးသမားအဖွဲ့
ပစ္စည်းတစ်ခုခုပိုင်ဆိုင်မှုပေးခြင်းအား မိမိ၏အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှု
အတိုင်းပေးရန် ခွင့်ပြုခြင်း၊
- (၂) မိမိ၏ အပိုင်ထိန်းမှုအခွင့်အရေး ကလေးသမားသည် ပစ္စည်းတစ်ခုခုအဖြစ်
အသက်ပေးပေးပေးခြင်း ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှုကင်းရှင်းမှု သိမ်းဆည်းမှုမှတစ်ဆင့် တစ်နှစ်အတွင်း
ပစ္စည်းတစ်ခုခုပိုင်ဆိုင်မှုပေးခြင်း ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှုကင်းရှင်းမှု ပေးရန် ခွင့်ပြုခြင်း၊
သိမ်းဆည်းမှုမှတစ်ဆင့် အခွင့်အရေး ကလေးသမားအဖွဲ့
ပစ္စည်းတစ်ခုခုပိုင်ဆိုင်မှုပေးခြင်း ပြစ်မှုကင်းရှင်းမှုကင်းရှင်းမှု ပေးရန် ခွင့်ပြုခြင်း၊
သိမ်းဆည်းမှုမှတစ်ဆင့် ခွင့်ပြုခြင်း၊

(၄) ကလေးသင်္ဃာတော်သည်စစ်ဆေးမှုပုံစံ ပြုလုပ်ပုံစံဖြင့်အခြေခံထားသည့် သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ ယင်းကိစ္စအတွက် အလိမ္မော်သင်္ဃာတော်များလက်ထပ်ခြင်း၊ ရာဇဝတ်မှုများအခြေခံထားသည့် လက်ဝယ်ပိုင်ဆိုင်မှုများအခြေခံထားပြီး ပြည်ပမှ တစ်သွင်းခြင်း သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ ပြည်ပသိက္ခာ တစ်ပိုင်မှုများအခြေခံထား။

(၅) အတင်းအကြပ်လက်ထပ်ခြင်း သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ လက်ထပ်စေခြင်း။

(ခ) မည်သည့်အခါမှ အတော်အတန်ပင် ပြုလုပ်ပုံစံမဟုတ်ဘဲ စစ်ဆေးမှုပုံစံ ကျင့်သုံးလွန်းကန့်သတ်ခြင်း၊ ပြစ်မှုထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ စစ်ဆေးမှုပုံစံ ထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း-

(၁) ကလေးသင်္ဃာတော်ကိစ္စပြုလုပ်ခြင်းတစ်ခုခု ပြုလုပ်ခြင်းစေခြင်း။

(၂) ကလေးသင်္ဃာတော်အား ပြုလုပ်ခြင်းတစ်ခုခုအဖြစ် ခံယူခြင်းစေခြင်း ရှိရာတွင် ရှိသည့် အကျိုးပေးမှုများကို အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းခြင်း။

(၃) လိင်ပိုင်းဆက်ဆံခြင်း အလွန်သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ ခင်ပွန်းမဟုတ်ဘဲ ခင်ပွန်းမဟုတ်ဘဲ ပြုလုပ်ခြင်း၊ ပြုလုပ်ခြင်း ပြုလုပ်ခြင်း၊ ကလေးသင်္ဃာတော်ကိစ္စအသုံးပြုခြင်း၊ ငွေ သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ ပစ္စည်းကိစ္စများအားဖြင့် ခံယူခြင်း၊ ဖြစ်ပေါ်စေခြင်း၊ သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ ကမ်းလှမ်းခြင်း။

၁၀၆။ မည်သည့်အခါမှ အတော်အတန်ပင် ပြုလုပ်ပုံစံမဟုတ်ဘဲ စစ်ဆေးမှုပုံစံ ကျင့်သုံးလွန်းကန့်သတ်ခြင်း၊ ပြစ်မှုထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ စစ်ဆေးမှုပုံစံ ထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း၊ အနည်းဆုံးတစ်နှစ်မှ အများဆုံးတစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း-

(က) ကလေးသင်္ဃာတော်ကိစ္စ ရာဇဝတ်မှုများအခြေခံထား။

(ခ) ကလေးသင်္ဃာတော်၏ ကိစ္စများအား အပိုင်ဆိုင်မှုအား ရာဇဝတ်မှုများအခြေခံထား၊ ဝယ်ယူခြင်း၊ တရားမဝင် ထုတ်ယူခြင်း၊ ဖယ်ရှားခြင်း၊ တစ်နှစ်မှ နှစ်နှစ်အထိ ထောင်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ အစားထိုးပေးခြင်း။

၁၀၇။ မည်သည့်အခါမှ ဤဥပဒေပင် ပြစ်မှုထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း ကျင့်သုံးလွန်းကန့်သတ်ခြင်း၊ အစားထုတ်ခြင်း၊ ပစ္စည်းပိုင်ဆိုင်မှုကိစ္စများအခြေခံထား သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ ပြစ်မှုထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ အစားထုတ်ခြင်း၊ ပြစ်မှုထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ စစ်ဆေးမှုပုံစံ ထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း၊ ယင်းပြစ်မှုအတွက် ဤဥပဒေတွင် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း။

၁၀၈။ ဤဥပဒေတွင် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း သတ်မှတ်ထားသည့် ပြစ်ဒဏ်ချမှတ်ခြင်း ခင်ပွန်းမဟုတ်ဘဲ ခင်ပွန်းမဟုတ်ဘဲ ပြုလုပ်ခြင်း၊ အပိုင်ဆိုင်မှုကိစ္စ ဤဥပဒေပင် ပြစ်မှုထပ်မံပြုလုပ်ခြင်း သိက္ခာမဟုတ်ဘဲ တရားမပြုလုပ်ဘဲ စစ်ဆေးမှုပုံစံ အတွက် သက်ဆိုင်ရာ တစ်သွင်းခြင်း တစ်ရပ်ရပ်အရ အရေးယူပုံစံအခြေခံထား။

၁၀၉။ သက်ဆိုင်ရာ တရားရုံးသည် ဤဥပဒေပါ ပြစ်မှုတစ်ရပ်ရပ်ဖြစ်ပွား
 ပြစ်မှုထက်ရှေးစီရင်သည်အခါ ပြစ်မှုဒဏ်ကျခံရသူများအား ပြစ်မှုဒဏ်ကျခံရသူများ
 တရားမမျှတမမှုအလိမ္မော်အား ပြစ်မှုထက်ရှေးစီရင်ခြင်းခံရသူ
 ပြစ်မှုကျကျလွန်းခြင်းခံရပြီး ထိခိုက်မှုစနစ်သဘော ကလေးသမားအား
 သဘောတရားသည် လူတိုင်းလည်းကောင်း စေ့စပ် အမိန့်ချမှတ်နိုင်သည်။

အခန်း (၂၈)

ရန်ပုံငွေထောက်ပံ့မှုအခွင့်အရေး၊ ထိခိုက်မှုစနစ်ခြင်း၊ နှင့်စီမံခန့်ခွဲမှုစနစ်ခြင်း

၁၁၀။ အချို့သောကိစ္စများတို့သည်-

- (က) ကလေးသမား၏ အကောင်းဆုံးအကျိုးစီးပွားအတွက်
 ကလေးသမားအခွင့်အရေးမချဘူးဆိုင်ရ ရန်ပုံငွေထောက်ပံ့မှု အခွင့်အရေးဖြစ်ပွား
 ထောက်ပံ့နိုင်သည်။
 (၁) ဝန်ကြီးဌာနမှတ်စုစည်းစဉ် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့်
 နိုင်ငံတော်မှ ထည့်ဝင်သည် မဟုတ်ဘဲ နှစ်စဉ်
 နှစ်စဉ်ပြည်ထောင်စု၏ ဘဏ္ဍအခွင့်အရေးအသုံးဆိုင်ရတာ ဥပဒေဖြင့်
 ထောက်ပံ့ပေးစေ။
 (၂) ကလေးသမားအဖွဲ့စည်းများ၊ ဒေသဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများ၊
 အစိုးရမဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းများ နှင့် ပြည်ပအဖွဲ့များ၊
 ပြည်ပမဟုတ်အဖွဲ့အစည်းများ၏ လှူဒါန်းထောက်ပံ့မှုပေးအပ်ခြင်း။
 (၃) စုဆောင်းရေးအဖွဲ့များ ရရှိပါသည် အစိုးရအဖွဲ့များ။
- (ခ) သဘောတရားအခွင့်အရေးပေးအပ်ခြင်း ပါဝင်သည် ရန်ပုံငွေ စီမံခန့်ခွဲမှုအဖွဲ့မှတ်စုစည်း
 ဖွဲ့စည်းပေးပြီးထိခိုက်မှုစနစ်ခြင်းနှင့် သဘောတရားစနစ်ခြင်းဖြင့်စေရမည်။
- (ဂ) ရန်ပုံငွေထောက်ပံ့မှုခြင်း၊ သဘောတရားစနစ်ခြင်း၊ စောင့်ရှောက်မှုခြင်း၊
 စစ်ဆေးခြင်းတို့ကို နှစ်စဉ်လုပ်ငန်း လုပ်ငန်းစဉ် အပေါ်အခြေခံ ဘဏ္ဍအခွင့်အရေးစည်းစဉ်၊
 စည်းကမ်းနှင့် လုပ်ငန်းစဉ်လုပ်ငန်းစဉ်များကို
 ပြည်ထောင်စုစောင့်ရှောက်ရေးစစ်ချုပ်ရေးနှင့် ညှိနှိုင်းညှိနှိုင်း ရေးဆွဲရန် ယခင်စည်းစဉ်၊
 စည်းကမ်း၊ လုပ်ငန်းစဉ်လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့်အညီ ကျင့်သုံးအခြေခံ အပေါ် အခြေခံ
 ပြည်ထောင်စုစောင့်ရှောက်ရေးစစ်ချုပ်ရေးကော်မရှင်အဖွဲ့ စစ်ဆေးခြင်းကိစ္စ ခံယူရမည်။

အခန်း (၂၉)

၁၁၃။ (က) ကလေးသမား၏ အသက်ရှင်စဉ်ပတ်လည်အသုံးပြုမှု အထောက်အကူအကူအညီ

အထောက်အကူအညီအစဉ် အတိတ်အကျိုး ဦးစားပေး စိစစ်ရမည်-

(၁) မိခင်စားရင်း၊

(၂) ကျွေးမွေးရေးစားရင်းပေးပို့ပေးခြင်း၊ ကလေးအဖွဲ့အစည်းမှ အထောက်အကူအညီ

(၃) နှစ်စဉ်သက်တမ်းစာရင်းစာရင်းကတ်ပြား၊ သိက္ခာမဟုတ် ပြည်တွင်းအဖွဲ့အစည်း

အခြေတမ်းအထောက်အကူအညီအစဉ် နှစ်စဉ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်၊ မှတ်ပုံတင်လက်မှတ်၊

(၄) ကျွေးမွေးရေးအဖွဲ့အစည်း အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

တစ်နှစ်စာရင်းအထောက်အကူအညီအစဉ်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

(၅) အိမ်ထောင်စုစာရင်း

(၆) ပုဂ္ဂလိကအဖွဲ့အစည်း (၁) မှ (၅) အထိ သတ်မှတ်ထားသော အထောက်အကူအညီအဖွဲ့အစည်း

အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

(ခ) ကလေးသမား၏ အသက်ရှင်စဉ်ပတ်လည်အသုံးပြုမှု မိခင်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

လအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

မိခင်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

လအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

၁၁၄။ မည်သည့်အဖွဲ့အစည်း ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

ပြစ်မှုအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်

အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

၁၁၅။ ဤဥပဒေအဖွဲ့အစည်း ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

ကလေးသမားအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

ပတ်လည်အသုံးပြုမှုအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

ပတ်လည်အသုံးပြုမှုအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

၁၁၆။ ကလေးသမားဥပဒေ (နှစ်စဉ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်

ဥပဒေအဖွဲ့အစည်း ၉/ ၉၃) အရ-

(က) လူမှုပတ်ဝန်းကျင်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

ယာယီစောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

သက်တမ်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်စာရင်းအကျဉ်းချုပ်

ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

(ခ) စောင့်ရှောက်ရေးအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

လူမှုပတ်ဝန်းကျင်အဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်းအဖွဲ့အစည်း

ပရဟိတဂေဟာမဇ္ဈိကများသည် မှတ်ပုံတင်သက်တမ်းတည်ရှိနေသည့် ကာလအတွင်း
ဤဥပဒေအရ တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုမရှိမီဖြစ်သည့် ထောက်ခံသည့် ပရဟိတဂေဟာမဇ္ဈိက
ဖြစ်သည်ဟု မှတ်ပုံတင်ရမည်။ ထိုမှတ်ပုံတင်သက်တမ်းကုန်ဆုံးသည့်အခါ
ဤဥပဒေနှင့်အညီ တည်ထောင်ခွင့်ပိုင်ဆိုင်မှုမရှိမီ လျှော့စားကိစ္စရပ်များရှိမည်။

၁၁၇။ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ရှိအရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာဥပဒေအရ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအဖြစ်
သတ်မှတ်သည်။

၁၁၈။ ကလေးသင်္ဃာတော်ဥပဒေ (နိဂုံးပိုင်းတော်ငြိမ်းပိတ်ပိတ်ပိတ်များမှ တည်ဆောက်ရေးအဖွဲ့ဝင်
ဥပဒေအမှတ် ၉/ ၉၃) အရ ထုတ်ပြန်ခံရသော နည်းဥပဒေ၊ စည်းမချဉ်းနာမည် စည်းကမ်းချက်များ၊
အမိန့်ကိုင်ကြေးငွေ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနမှ နာမည် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို
ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ မဆန့်ကျင်ဘက်လက်ကိုင်ချုပ်ကိုင်မှု
နိဂုံးပိုင်းသည်။

၁၁၉။ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ကျင့်သုံးမှုအဖွဲ့အစည်း ဤဥပဒေအရ
အရင်းအမြစ်ဆိုင်ရာဥပဒေသည်။

၁၂၀။ ဤဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရာတွင်-

- (က) ဝန်ကြီးဌာနသည် နည်းဥပဒေ၊ စည်းမချဉ်းနာမည် စည်းကမ်းချက်ကို
ပြည်ထောင်စုအစိုးရအဖွဲ့၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။
- (ခ) အမိန့်ချုပ်ကိုင်မှုအဖွဲ့အစည်းသည် ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်အဖွဲ့ဝင်၊
သက်ဆိုင်ရာပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဌာနများနှင့် အစိုးရဌာန၊
အစိုးရအဖွဲ့အစည်းများသည် အမိန့်ကိုင်ကြေးငွေ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနနှင့်
လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။
- (ဂ) သက်ဆိုင်ရာ ဦးစီးဌာနသည် အမိန့်ကိုင်ကြေးငွေ၊ အမိန့်၊ ညွှန်ကြားမှုဦးစီးဌာနနှင့်
လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို ထုတ်ပြန်နိုင်သည်။

၁၂၁။ ကလေးသင်္ဃာတော်ဥပဒေ (နိဂုံးပိုင်းတော်ငြိမ်းပိတ်ပိတ်ပိတ်များမှ တည်ဆောက်ရေးအဖွဲ့ဝင်
ဥပဒေအမှတ် ၉/ ၉၃) ကို ဤဥပဒေအရ ရုပ်သိမ်းလုပ်ကိုင်သည်။
ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ
ကျင့်သုံးမှုလက်မှတ်ရေးထိုးသည်။

(ပုဂံ)ဝင်းမြင့်
နိဂုံးပိုင်းတော်သမ္မတ
ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော်